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ДЕ НАСПРАВДІ ЗНАХОДИТЬСЯ ГОРА СИНАЙ?ДЕ НАСПРАВДІ ЗНАХОДИТЬСЯ ГОРА СИНАЙ?

Чи хворіли ви коли-небудь?Безперечно, так. На різні 
хвороби.
Слуга римського офіцера, за свідченням лікаря Луки, 

не мав шансів на життя. Він був «при смерті» (Луки 7:2) 
Дивакуватим був той офіцер-окупант – він цінував сво-
го слугу. 
Але можливості римського сотника вичерпалися, слу-

га помирає. Залишалося одне, останнє – він почув про 
Ісуса. І це стало вирішальним.  Результат відомий – слу-
га одужав!

М
и багато всього чуємо останніми 
днями. Новини, результати соціо-
логічних опитувань, глибокі ана-

літичні екскурси, думки експертів, по-
літологів, світил медицини, релігійних 
лідерів… Чутки, підозри, конспірологіч-
ні змови, масони, що там ще?.. 

Римський офіцер почув про Ісуса, 
і цього було досить! Світ має потре-
бу почути про Христа, отримати шанс 

– не останній з багатьох, а – головний! 

Але як почути «без проповідника» 

(Рим. 10:14). Терміново потрібні люди, 

які скажуть: «Я голос Того, Хто кличе…» 

Стань пророчим голосом, голосом надії  
для враженого вірусом страху сусіда, 

співпрацівника, політика…Вони мають 
почути про Ісуса. Це – вихід!

М. С.

Інформація – це програма, яка будує нас, наш сві-
тогляд, цілі, нашу особистість та долю! Недарма ні-
мецький банкір Ротшильд говорив: «Хто володіє ін-
формацією, той володіє світом».
Якщо хтось постійно дивиться порнографію, то все-

редині він – порнографія. Той, хто переглядає полі-
тичні суперечки, всередині перетворюється на су-
цільну політичну суперечку. Хто оточує себе плітка-
рями, також стає пліткарем.
«Скажи мені, хто твій друг, і я скажу тобі, хто ти», – 

писав давньогрецький драматург і поет Еврипід (480-
406 рр. до н. е.). А Біблія застерігає: «Хто з мудрими 
ходить, той мудрим стає, а хто товаришує з безум-
ним, той лиха набуде» (Прип. 13:20).

К
ожне спілкування, кожен перегля-
нутий відеоролик, кожна прочи-
тана стаття або книга, кожна про-

слухана пісня щось додає у вас: або 
добре, або погане. Тому з інформа-
цією варто бути обережним.

Вживаючи фізичну їжу, люди на-
магаються дізнатися, чи вона корис-
на і як вплине на них. Але коли йде 
мова про їжу для душі (що значно 
важливіше), мало кого цікавить, як 
вона вплине на їх душу. Людей цікав-
лять лише відчуття при її споживанні.

Це схоже на те, як наркоман чи п’я-
ниця ігнорують руйнівну силу нарко-
тиків чи алкоголю заради тимчасових 

відчуттів. І непомітно стають абсолют-
ними рабами речовини, що вбиває 
їх. Так і людина, що бездумно від-
кривається для руйнівної інформа-
ції, думає, що залишиться вільною, аж 
доки та повністю не заволодіє нею.

У кожного – свій хазяїн
Ніхто не є повністю незалежним. 

І якщо ви чесні з собою, то визнає-
те, що це правда. Ваші переконан-
ня – це результат колись отриманої 
і прийнятої інформації. Хтось сфор-
мував ваші переконання та поведін-
ку. Якщо ви – атеїст, то це тому, що 
ви прийняли інформацію на користь 

атеїзму. Якщо ви – віруюча люди-
на, то це тому, що прийняли інфор-
мацію на користь віри. Чию інфор-
мацію ми приймаємо за істину, той 
і володіє нами.

Але все ж ми маємо право вибо-
ру: прийняти чи відкинути ту чи іншу 
інформацію. Тому відповідальність за 
вибір лежить саме на нас.

У світі багато джерел інформації, 
але першоджерел тільки два  – Бог, 
що створив цей світ та людину, і са-
тана, який повстав проти Бога. 

«На початку Бог створив небо і 

землю» (Буття 1:1). У тому ж розділі 
далі розповідається: «І Бог на свій 
образ людину створив, на образ Бо-
жий її Він створив, як чоловіка та жін-
ку створив їх» (Буття 1:27).

Створивши людей, Бог дав їм Своє 
джерело інформації, керівництво для 
життя. Але сатана, бажаючи звести їх 
на хибний шлях, запропонував своє 
джерело інформації. З того часу лю-
дям доводиться вибирати, кого слу-
хатися і кому належати.

Апостол Павло застерігав: «Хіба 
ви не знаєте, що кому віддаєте себе 

за рабів на послух, то ви й раби того, 
кого слухаєтесь, – або гріха на смерть, 
або послуху на праведність» (Рим-
лян 6:16). Вибираючи покору Бого-
ві і Його заповідям, ми вибираємо 
своїм хазяїном Бога. А вибираючи 
гріх, ми вибираємо хазяїном сатану.

І ось головне питання: хто ваш 
хазяїн? Бог чи сатана?

Усі без винятку люди поруши-
ли Божі заповіді і через це потра-
пили під владу сатани. Але завдяки 
Божій любові до людей Син Божий 
Ісус Христос взяв на Себе покаран-
ня за всі їх гріхи та помер за це на 
хресті. Тому тепер кожен, хто пока-
ється перед Богом у своїх гріхах 
і повірить в Ісуса Христа, отримає 
прощення всіх гріхів, буде звільне-
ний від влади сатани і матиме віч-
не життя в Божому Царстві.

Ісус Христос сказав: «Так-бо Бог 
полюбив світ, що дав Сина Свого 
Однородженого, щоб кожен, хто ві-
рує в Нього, не згинув, але мав жит-
тя вічне».

Тому зверніться до Бога в щирій 
молитві. Попросіть Його простити 
ваші гріхи, звільнити від влади ди-
явола і змінити ваше життя згідно з 
Його волею. Почніть вивчати Єван-
геліє та жити відповідно до нього.

«Господь дав – і Го-
сподь узяв… Нехай буде 
благословенне Господ-
нє Ім’я!» (Йов 1:21).
Ми не знаємо, що нас 

чекає в майбутньому. 
Єдина річ, у котрій ми 
можемо не сумнівати-
ся, – це наше спасіння.
І сьогодні – саме той 

день, коли ми можемо 
зробити крок і взяти на 
себе зобов’язання пе-
ред Христом.

Щ
о буде, якщо все у вашому 
житті піде не так? Чи про-
довжите ви довіряти Богу, 

якщо ваші плани не здійсняться? 
Якщо все розвалиться… Якщо ви 
все втратите… Чи будете ви здат-
ними шанувати Бога навіть посе-
ред свого болю?

Уся Книга Йова в Біблії присвя-
чена відповіді на одне питання: 
чи будете ви поклонятися Богові, 
коли все в вашому житті піде не 
так, як ви планували.

Для Йова майже все, що мог-
ло піти не так, пішло не так. Проте 
він залишився вірним і поклоняв-
ся Богові посеред своїх нещасть.

Як вшановувати Бога, коли нез-
розуміло, що коїться в житті, коли 

очі повні сліз. 
Коли ви вшановуєте Бога, ви 

не дякуєте Йому за свої пробле-
ми, але дякуєте Йому посеред цих 
проблем. І тоді ви чините так, як 
чинив Йов.

«Я вийшов нагий із утроби ма-
тері своєї, і нагий повернусь туди, 
в землю! Господь дав, і Господь 
узяв... Нехай буде благословенне 
Господнє Ім’я! При всьому цьому 
Йов не згрішив, і не сказав на Бога 
нічого безумного!» (Йов 1:21-22).

У кожний момент нашого життя 
можна знайти причини для про-
славлення Бога. У житті не завж-
ди все добре, як, утім, і не завж-
ди все погано. Часто щось добре 
і щось погане стаються одночас-
но. Йов у всьому знаходить щось 
добре і може славити Бога навіть 
посеред біди.

* Ми теж можемо завжди сла-
вити Бога.

* Він добрий і люблячий (Йов 
10:22).

* Він всемогутній (Йов 36:22, 
37:5, 23).

* Він зауважує найдрібнішу де-
таль у нашому житті (Йов 23:10, 
31:4).

* У Нього все під контролем 
(Йов 34:13).

* У Нього є план на ваше жит-
тя (Йов 23:14).

* Він захистить вас (Йов 5:11).
Що б не відбувалося в вашому 

житті, шануйте Бога. І першим кро-
ком до життя в поклонінні Єдино-
му Богові і Спасителеві стане мо-
литва покаяння.

Якщо ви готові зробити цей 
крок, помоліться: «Ісусе Христе, 
ввійди в моє життя і будь моїм 
Спасителем. Я хочу пізнавати Тебе 
і довіряти Тобі. Допоможи усім 
життям поклонятися Тобі і про-
славляти Тебе. Амінь».

А ТИ ЧУВ?..А ТИ ЧУВ?..
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НАДІЯ НА БОГА НЕ ЗАСОРОМИТЬНАДІЯ НА БОГА НЕ ЗАСОРОМИТЬ
«Отак ваше світло нехай світить перед 

людьми, щоб вони бачили ваші добрі діла 
та прославляли Отця вашого, що на небі» 
(Матвія 5:16).
Пожежі, аварії та інші надзвичайні ситуа-

ції відбуваються навіть за часів всесвітньої 
пандемії. І християни не можуть бути осто-
ронь. Зокрема і християнські навчальні за-
клади проявляють любов Христову на ділі. 
Тому 8 травня 2020 року представники 

Таврійського християнського інституту та 
їх партнери – Africa Fire Mission передали 
Державній службі з надзвичайних ситуацій 
в Херсонській області значну кількість про-
типожежного обладнання для покращення 
матеріально-технічної бази.

Р
ектор Таврійського хрис-
тиянського інституту Ва-
лентин Синій розповідає: 

«У рятувальників, так само, як 
і в лікарів, є місія – рятувати 
життя людей. Але для цього по-
трібне обладнання та захист, 
аби самим не наражатися на 
ризик. Тому протягом трьох ос-
танніх років ми разом із на-
шими американськими парт-
нерами прагнемо робити все, 

щоб наші рятувальники могли 
бути в безпеці, спасаючи жит-
тя інших.

8 травня ми передали біль-
ше 15 тонн майна та облад-
нання протипожежного та ря-
тувального призначення в по-
жежно-рятувальні підрозділи 
Херсонської області. Це понад 
700 комплектів спеціальних ко-
стюмів, п’ять комплектів гідрав-
лічного рятувального інстру-
менту, велика кількість при-
ладдя для надання первинної 
допомоги постраждалим, два 
великі намети».

Варто зазначити, що пред-
ставники Таврійського христи-
янського інституту прагнуть пі-
клуватися і про духовну безпе-
ку рятувальників. Тому дарують 
Боже Слово, проводять зустрі-
чі, а також за підтримки Асо-
ціації християн-рятувальни-
ків США підготували матеріа-
ли для особистого духовного 
зростання. 

Анна ПУСТОВІТ.

Надія – це рятівний круг у 
бурхливих стихіях життя. 
Допоки вона є, не все втра-
чено. Святе Писання надає 
особливого значення надії 
в житті людини.
Слово «надія», вжите в Но-

вому Заповіті, означає не 
просто невизначене очіку-
вання вирішення чогось – 
це усвідомлення існування 
та присутності Бога, Його 
турботи, опіки та захисту. 
У Ньому – вся надія.

«Н
а Бога надійся, а сам не зівай», 
– кажуть в народі. І це так, бо 
надіятися – це не чекати ман-

ни з небес, а наполегливо досягати того, 
що Бог передбачив щодо нас. Людина 
може вирішувати безліч буденних пи-
тань, виходячи з надії на когось  чи на 
щось. Проте якщо її життя не пов’язане 
з вірою в Бога, то кінець його безнадій-
ний, вона приречена на щось нестерп-
но погане.   

Апостол Павло в Посланні до ефе-
сян (2:12) говорить про життя без Ісуса 
Христа: «… ви того часу були без Хри-
ста, відлучені від громади Ізраїльської, 
і чужі заповітам обітниці, не мавши на-
дії й без Бога на світі».

Надія, яка  витікає з довіри до слів 
Бога, завдяки вірі досягає бажаного, 
бо має надзвичайну силу. Таку надію 
мав батько усіх віруючих Авраам, який 
«проти надії – увірував у надії, що ста-
не батьком багатьох народів, за сказа-
ним: «Таке численне буде насіння твоє!» 
(Рим. 4:18).

У надії на слово Бога він, всупереч 
обставинам, «не знеміг у вірі, і не вва-
жав свого тіла за вже омертвіле, бувши 
майже сторічним, ні утроби Сариної за 
змертвілу, і не мав сумніву в обітницю 
Божу через недовірство, але зміцнився 
в вірі, і віддав славу Богові, і був зовсім 
певний, що Він має силу й виконати те, 

що обіцяв» (Рим. 4:19-21).
Нерідко в Слові Божому надією ви-

ражено очікування визволення від грі-
ховного минулого і досягнення повноти 
спасіння. Саме про таку надію апостол 
Павло в Посланні до римлян (8:24-25) 
пише: «Надією бо ми спаслися. Надія ж 
коли бачить, не є надія, бо хто що ба-
чить, чому б того й надіявся? А коли спо-
діваємось, чого не бачимо, то очікуємо 
того з терпеливістю».

Сьогодні «перебувають ці три: віра, 
надія, любов. А найбільша між ними – 
любов» (1 Кор. 13:13). Любов найбіль-
ша, бо вона не зникне, вона існуватиме 
повік. Віра та надія покликані привести 
нас до повноти Божої любові. Віра є під-
ставою того, на що ми сподіваємось, а 
надія – це радісне переживання, приєм-
не очікування Господнього дня.

«… Ми вірою одержали доступ до тієї 
благодаті, що в ній стоїмо, і хвалимось 
надією слави Божої. І не тільки нею, але 
й хвалимося в утисках, знаючи, що ути-
ски приносять терпеливість, а терпели-
вість – досвід, а досвід – надію, а надія 
не засоромить, бо любов Божа вилила-
ся в наші серця Святим Духом, даним 
нам» (Рим. 5:2-5).

  Людина може надіятись на свої мож-
ливості, на гроші, інших (сильних, впли-
вових) людей. Таку надію Бог осуджує 
як недовіру до Нього, більше того – як 
людську гордість, яка позбавляє Його 
благодаті.

  Одного разу Ісус Христос промовив 
до Своїх учнів: «Як важко тим, що ма-
ють багатство, увійти в Царство Боже!». 
Учні здивувалися. А Ісус продовжив: 
«Діти, як тяжко тим, хто надію покладає 
на багатство, увійти в Царство Боже!» 
(Мр. 10:23-24).

 Володіти  чимось, що дає перспек-
тиви, силу, владний вплив, і при цьому 
продовжувати покладати всю надію на 
Бога – одна з найголовніших ознак вір-
ності Богові.

Про одного з найбільших героїв віри 
– праведного Йова один із його при-
ятелів, Еліфаз, сказав: «Хіба не була бо-
гобійність твоя за надію твою, за твоє 

сподівання – невинність доріг твоїх?» 
(Йов. 4:6).

  Можна бути багатим і не вважати 
себе таким, а можна не мати особливо-
го достатку і при цьому думати, що ти – 
багатий. Багач у нашому краї може не 
вважатися таким десь в іншій місцево-
сті і навпаки. Проте Йов справді був ба-
гатим – Сам Бог назвав його «більшим 
від усіх синів сходу» (Йов 1:3).

Кредом його життя були слова: «Усе, 
що маю, те дав Бог!». Сам про себе Йов 
сказав: «Чи я золото клав за надію собі, 
чи до щирого золота я говорив: «Ти без-
пеко моя? Чи тішився я, що велике ба-
гатство моє, й що рука моя стільки над-
бала?» (Йов 31:24). Йов завжди надіяв-
ся на Бога і тому зумів зберегти Йому 
вірність у час найважчих випробувань.

Мудрий Соломон говорить: «Хто на-
дію кладе на свій розум, то він нерозум-
ний» (Пр. 28:26).

Часто люди найголовнішу надію у 
своїх життєвих справах покладають на 
інших – друзів, знайомих, рідних, това-
ришів… Але «говорить Господь: «Про-
клятий той муж, що надію кладе на 
людину і робить раменом своїм слабу 
плоть, а від Господа серце його відсту-
пає» (Єр. 17:5).

  Цю ж істину Бог проголошує і в Псал-
мах: «Не надійтесь на князів, на люд-
ського сина, бо в ньому спасіння нема: 
вийде дух його – і він до своєї землі по-
вертається, того дня його задуми гинуть! 
Блаженний, кому його поміч – Бог Яковів, 
що надія його – на Господа, Бога Його, 
що небо та землю вчинив, море й усе, 
що є в них, що правди пильнує навіки, 
правосуддя вчиняє покривдженим, що 
хліба голодним дає!» (Пс. 146:3).

І ще читаємо: «Надійся на Господа 
всім своїм серцем, а на розум свій не 
покладайся!. Пізнавай ти Його на всіх 
дорогах своїх, і Він випростує твої стеж-
ки» (Пр. 3:5-6).

Отець Небесний завжди вірний Своє-
му Слову, Він не може зректися Самого 
Себе, тому «блаженний, кому поміч Бог, 
що надія його на Господа» (Пс. 145:5).

Ігор КРОЩУК.

Голова представництва ЄС Мат-
ті Маасікас і посли 21 країни 
світу відзначили прогрес Укра-
їни у плані захисту українських 
ЛГБТІК (лесбійок, геїв, бісексу-
алів, людей-трансгендерів, лю-
дей-квір), закликавши погли-
блювати цей прогрес.

Я
к повідомляє «Європейська правда», про 
це йдеться у заяві послів і глав представ-
ництв в Україні Австралії, Австрії, Бельгії, 

Канади, Кіпру, Данії, Дорадчої місії ЄС, Фінлян-
дії, Франції, Німеччини, Ізраїлю, Італії, Литви, 
Люксембургу, Мальти, Нідерландів, Норвегії, 
Португалії, Словенії, Швеції, Швейцарії і Ве-
ликої Британії до Міжнародного дня проти го-
мофобії, трансфобії та біфобії.

Однак ЗМІ приховали та по-іншому сфор-
мулювали частину інформації, яку оприлюд-
нили у своїй заяві посольства.

Наприклад, на сайті «Європейської прав-
ди» наводиться цитата послів: «Упродовж ос-
танніх років Україна здійснила низку реформ, 
щоб звернутися до питань рівності та недо-
пущення дискримінації, прийняла законо-
давство і створила інституції для захисту ос-
новних прав людини.  Ми закликаємо Україну 
розвивати цей успіх і продовжувати надава-
ти всю необхідну підтримку таким ініціати-
вам в майбутньому».

Водночас в оригінальному зверненні Бри-
танського посольства мова йде не про Украї-
ну, а лише про правоохоронні органи.

У своєму зверненні посольства зазначають 
також наступне:

«Проте ЛГБТІК-люди залишаються вразли-
вими перед дискримінацією і навіть насиль-
ством на основі сексуальної орієнтації та/або 
гендерної ідентичності, як ми це бачили на 

прикладі недавніх злочинів на ґрунті нена-
висті та на прикладах порушення їхніх прав. 
Нова реальність всесвітньої пандемії і необ-
хідність усамітнення в закритому просторі че-
рез COVID-19 призвели до значного зростан-
ня випадків погроз, переслідувань і насилля 
стосовно людей у вразливому становищі, зо-
крема ЛГБТІК-людей. Ми також занепокоєні 
тим фактом, що в дебатах в Україні іноді йде 
атака на цінності інклюзії та толерантності. В 
той час, як ми визнаємо права кожного ви-
словлювати свою точку зору в здоровому де-
мократичному суспільстві, європейський і єв-
роатлантичний шлях України включає повно-
цінний захист і підтримку людської гідності, 
рівноправність в користуванні правами люди-
ни і рівні можливості для кожного. Ми і нада-
лі будемо підтримувати реформи в Україні і 
ми стоїмо поряд із ЛГБТІК-українцями, їхні-
ми сім’ями та організаціями громадянського 
суспільства».

На підставі чого реформи в 
Україні прив’язані до ЛГБТ?
Посли м’яко натякають, що дуже хочуть, 

аби Україна ратифікувала Стамбульську кон-
венцію, і головне – підтверджують, що повна 
імплементація цієї конвенції збільшить не 
тільки захист жінок, але й захист  ЛГБТІК-лю-
дей в Україні. 

Чому? Та тому, що конвенція вводить ген-
дерну ідеологію поруч із боротьбою з насиль-
ством. Але Україна не має потреби у ратифіка-
ції Стамбульської конвенції, бо її закони більш 
досконалі в боротьбі з насильством. У груд-
ні 2017 року Верховна Рада України прийня-
ла закони про запобігання  домашньому на-
сильству №4952, 5294 (ці закони було розро-
блено, щоб реалізувати вимоги конвенції, але 
з них видалили аспекти, які стосуються ген-
дерної ідеології та сексорієнтації).

Ці закони створили більш досконале 

законодавче поле, ніж те, що пропонує кон-
венція, їх підтримала Всеукраїнська рада Цер-
ков, яка також виступає проти насильства, але 
без змішування його з гендерною ідеологією.

Дослідження показали, що запроваджен-
ня принципів конвенції лише погіршить ситу-
ацію з жіночим насильством. 

Так, соціологічне дослідження польського 
Інституту правової культури, проведене в кра-
їнах Європи, показує, що серед усіх країн ЄС 
найбільше жінки зазнають насильства у Данії 
(52%), Фінляндії (47%), Швеції (46%), Голландії 
(45%), Великій Британії (44%), Франції (44%), 
тобто у державах, де принципи Стамбульської 
конвенції та так звана «гендерна рівність» вже 
давно діють на усіх рівнях

 І навпаки, найменший показник насиль-
ства зареєстровано у Португалії – 24%; Маль-
ті – 22%; Словенії – 22%; Кіпру – 22%; Іспанії 
– 22%; Польщі – 19%.

20 мільйонів українців – проти
Значна більшість українців не підтримують 

ратифікацію Стамбульської конвенції. На кві-
тень 2020 року близько 90 рад різних рівнів 
(у тому числі 12 обласних), які представляють 
понад 20 мільйонів осіб, звернулися до Прези-
дента України, Верховної Ради України, Кабі-
нету Міністрів України, Ради національної без-
пеки і оборони України з вимогою припинити 
спроби ратифікувати Стамбульську конвенцію.

Цікаво, що основна частина конвенції при-
свячена благородній меті – боротьбі з насил-
лям. Проти насилля також виступають всі Цер-
кви та релігійні організації. Однак у  декількох 
статтях конвенція замість біологічної статі ви-
користовує термін «гендер» («соціально закрі-
плені ролі, поведінка, діяльність і характерні 
ознаки, які певне суспільство вважає належ-
ними для жінок та чоловіків ( ст. 3 Конвенції). 
Тепер стать людини – це не те, ким ти народив-
ся, а ким ти почуваєшся (варіантів – десятки).

Цікаво, що документ не згадує про чолові-
ків-жертв, так само – і про жінок, які постраж-
дали від насильства з боку представниць сво-
єї статі. Фактично, автори конвенції відводять 
чоловікам роль насильників, жінкам – роль 
жертв. Чи це не ті самі «гендерні стереоти-
пи», проти яких борються творці конвенції?

 Додамо, що захист однієї групи населен-
ня (у тому числі за статевою ознакою) супере-
чить чинній Конституції України щодо прав та 
рівності всіх громадян перед законом (Кон-
ституція України, стаття 21, 24).

Ратифікація Конвенції також може створю-
вати умови для обмеження свободи віроспо-
відання. Адже передбачає «спеціальні захо-
ди для запобігання насильству за гендерною 
ознакою та захисту жінок від насильства за 
гендерною ознакою, які не розглядаються як 
дискримінація» (ст. 4). Під цю статтю можна 
підвести критику гомосексуальної поведінки, 
транссексуалів, «мову ненависті».

Нагадаємо, що 12 країн – членів Ради Єв-
ропи – підписали, але не ратифікували Стам-
бульську конвенцію (серед них такі, як Велика 
Британія, Болгарія, Угорщина, Греція, Ірландія, 
Латвія, Литва, Люксембург, Словаччина, Хорва-
тія, Угорщина).

333 громадські організації Європи закли-
кали Генерального секретаря Ради Європи 
Турб’єрна Ягланда, голову Комітету Міністрів 
Ради Європи Андерса Самуельсена та Вико-
навчого секретаря Стамбульської конвенції 
Бріджит О’Лоулін усунути ідеологічні та супе-
речливі поняття «гендер», «гендерна ідентич-
ність», «сексуальна орієнтація» з тексту Стам-
бульської конвенції.

Тому закликаємо активно молитися, аби Го-
сподь не допустив руйнування моральних та 
сімейних цінностей в нашій державі.

sobor.com.ua.

ДОПОМОЖИ ТИМ, ДОПОМОЖИ ТИМ, 
ХТО СПАСАЄ ІНШИХХТО СПАСАЄ ІНШИХ



№ 5 (256), ТРАВЕНЬ 2020 РОКУ№ 5 (256), ТРАВЕНЬ 2020 РОКУ

3ІВАНО-ФРАНКІВСЬКА ХРИСТИЯНСЬКА МІСІЯ «ДОБРИЙ САМАРЯНИН»ІВАНО-ФРАНКІВСЬКА ХРИСТИЯНСЬКА МІСІЯ «ДОБРИЙ САМАРЯНИН»

ОСТАННІЙ КРИК АПОСТОЛАОСТАННІЙ КРИК АПОСТОЛА
Кому із нас подобається дитя-

чий крик? Особливо о третій ночі. 
Напевно, нікому… Але я згадую, 
як одного разу саме такий крик 
допоміг мені стати на якусь йоту 
кращим чоловіком! 
1996 рік. У нас народився Влад. 

Після пологів в Алли дуже швид-
ко зникло молоко. Через невіг-
ластво і відсутність мудрих по-
рад, та й через певну скромність 
у фінансах ми почали годува-
ти дитину коров’ячим молоком, 
розбавляючи його так, як ради-
ли старенькі бабусі. Ми тоді не 
розуміли, що саме це викликало 
страшні кишкові коліки в дитини.

Щ
об покращити фінансовий стан сім’ї, 
я прийняв додатковий виклик і пішов 
працювати підсобником на будівниц-

тво. Після відносно неважкої роботи фельд-
шера на «швидкій» це мене дуже виснажува-
ло, я просто приповзав додому. Єдине, про що 
мріяв, – виспатися. І так м’яко натякнув дружи-
ні, що, напевно, буде краще, якщо спатиму в 
окремій кімнаті. Мені здавалося це правиль-
ним – вона вдома, не на роботі… Якщо хтось 
із нас втомлюється, то здогадайтеся, хто! Тому 
якщо хтось і заслуговує на нічний відпочинок, 
то, звичайно, це я.

Тієї ночі прокинувся від страшного крику 
нашого сина. Я чекав, коли ж Алла підніметься і 
я почую солодкий наспів колискової. Але ж ні! 

Я зайшов до спальні дружини і побачив, 
що вона спить – незважаючи на пронизли-
вий крик, від якого робилося моторошно. Як 
можна спати при такому шумі?! Можна, якщо 
ти виснажена не менше за чоловіка! От тоді 
я зрозумів, що означає бути мамою з дити-
ною вдома.

Я взяв дитину, вийшов до іншої кімнати. Дов-
го ходив, колишучи малюка, а потім впав на 
коліна і став просто плакати і молитися, бла-
гаючи Бога, аби Він щось зробив. Як чоловік, я 
почувався зламаним, неспроможним цей крик 
заспокоїти. Єдине бажання – щоб він стих.

Але часом дорослі можуть почути такий 
дитячий крик, за який вони мають прослави-
ти Бога. У США десятирічна дитина врятува-
ла не менше 40 людей. Прокинувшись пізно 
вночі, хлопчик побачив загоряння і почав го-
лосно кричати, у результаті розбудив дорос-
лих. Це сталося в готелі у штаті Вірджинія. 
Гості, повернувшись з весілля, мирно спали у 
своїх номерах. Лише дитина відчула страш-
ний запах гару. Мешканці встигли покинути 
приміщення до того, як полум’я охопило весь 
готель. Це той випадок, коли за крик хочеть-
ся дякувати Богу!

Великими літерами
Як би ви кричали, якби між вами та вашим 

співрозмовником була сотня кілометрів, від-
сутність телефону і зв’язку по інтернету… І мож-
на лише писати. Маючи тільки аркуш паперу 
і ручку – як прокричиш?

«Погляньте, якими великими буквами я 
написав вам своєю рукою!» – пише ап. Пав-
ло (Гал. 6:11-18). Чому великими? Як прави-
ло, тоді писали не так – писали дрібними лі-
терами. Основним носієм писаної інформації 
був пергамент зі шкіри тварин, виготовлення 
якого було досить складним і дорогим проце-
сом. Нелогічно і неправильно на такому до-
рогому матеріалі писати великими літерами! 
Це не раціонально! Але апостол ігнорує цей 
принцип. До того ж він пише власноруч, чого 
зазвичай не робив. Очевидно, так він хоче 
звернути на щось особливу увагу. Таким чи-
ном він ніби кричить до галатів!

Хтось із закоханих молодих людей напи-
сав на стіні будинку великими літерами: «СА-
ШЕНЬКА, Я ТЕБЕ ЛЮБЛЮ!». Він так щиро «за-
кричав» це на всю вулицю, бо хотів, щоб усі, 
хто проходить біля стіни, почули його крик. 
Але потім щось сталося – попередній напис 
закреслено, а внизу дописано: «Я ПОМИЛЯВ-
СЯ!». Він знову «кричить», але вже з болем… 

Тепер ви розумієте, що означають великі 
літери – це особливе послання, бажання, щоб 
звернули увагу, запам’ятали, щоб не пройшли 
повз. За однією з версій апостол написав так, 
бо мав ваду зору. Можливо, але ключовий мо-
мент – щоб почули галати, щоб зрозуміли, щоб 
це торкнулося їхніх сердець!

Що не писав апостол
Що ж саме було написано великими літе-

рами? Піду від зворотного і спершу відповім 
– чого не написав ап. Павло у цьому послан-
ні. Але звідки ми можемо це знати? Коли ви-
вчаємо інші його послання, ми бачимо пев-
ний почерк, типову структуру. Ось, наприклад: 
«Насамперед дякую Богові моєму через Ісуса 
Христа за всіх вас, що віра ваша звіщається 
по всьому світові» (Рим. 1:8); «Я завжди дякую 
моєму Богові за вас, через Божу благодать, що 
була вам дана в Христі Ісусі» (1Кор. 1:4); «Не 
перестаю за вас дякувати, і в молитвах своїх 
за вас згадую» (Еф. 1:16); «Дякую Богові своє-
му при кожній згадці про вас» (Фил. 1:3); «Ми 
дякуємо Богові, Отцеві Господа нашого Ісуса 
Христа, завжди за вас молячись» (Кол. 1:3); 
«Ми дякуємо Богові завжди за всіх вас, зга-
дуючи вас у наших молитвах» (1Сол. 1:2). Д

Послання до галатів – єдиний лист апо-
стола Павла, де відсутня вдячність. Навіть за 
коринтян він дякує! Послання до галатів від-
різняється від усього, що він писав до і після. 
Апостол дуже різко переходить до самої суті: 
«Дивуюся я, що ви так скоро відхилюєтесь від 
того, хто покликав Христовою благодаттю вас, 
на іншу Євангелію» (Гал. 1:6).

Коли розвалився Радянський Союз, до нас 
почали приїздити гості-християни з-за кордо-
ну, представники інших національностей. Ра-
зом із Євангелієм вони привозили й частин-
ку своєї культури. І от частинку культури, яку 
привезли до нас американці, ми з часом ста-
ли називати «американський сандвіч».

Це стосується їхнього підходу до критики. 
Ми, коли хочемо висловити якийсь докір, най-
частіше робимо це «в лоб»! Сказали, мов від-
різали. Це ми, українці, бо в нас «бутерброд», 
а не «сандвіч». А американці – на початку і в 
кінці говорять щось добре, а всередині – влас-
не критику. Бо в їхній культурі картання вза-
галі важко сприймається. Але Біблія говорить: 
«Карання Господнього не відкидай і картання 
Його не вважай тягарем» (Пр. 3:11); «Хто нехтує 
картання, той блудить» (Пр. 10:17); «Хто докір 
ненавидить, той нерозумний» (Пр. 12:1); «Хто 
осторогу ненавидить, той умирає» (Пр. 15:10).

Коли Бог підвищує голос
Критика, докори та картання пронизують 

увесь лист до галатів. Це й було написано ве-
ликими літерами! М’яко кажучи, неприємний 
для прочитання лист, до написання якого ап. 
Павла спонукав Святий Дух.

Хто з нас чує голос Божий, коли нас крити-
кують чи нам докоряють? Так і хочеться сказа-
ти: «Павле, тихіше, тихіше, образиш читачів!». 
Однак послання до галатів – це крик не ап. 
Павла, це крик люблячого Бога! О, нам не по-
добається Бог, який підвищує голос! Нам по-
добається тихий, мовчазний, толерантний до 
наших забаганок, слабостей та грішків Бог…

А як ви реагуєте на критику? Мушу визна-
ти, що у відповідь на докір я найчастіше дію 
за двома сценаріями. Перший – це захист. За-
хист теж може мати два способи. Напад: мені 
докір, а я у відповідь – два. І більш лагідний 
спосіб – самовиправдання. 

Інший сценарій – це скласти руки, почати 
себе жаліти. Але, ігноруючи картання від лю-
дей, ми можемо пропустити голос Божий! Тому 
так важливо нам полюбити докори!

Так що ж саме змусило Бога через апосто-
ла перейти на інший тон розмови? 

«А коли ми дізнались, що людина не може 
бути виправдана ділами Закону, але тільки ві-
рою в Христа Ісуса, то ми ввірували в Христа 
Ісуса, щоб нам виправдатися вірою в Христа, 
а не ділами Закону. Бо жодна людина діла-
ми Закону не буде виправдана!» – пише ап. 
Павло (Гал. 2:16).

Свого часу Закон був важливий. Його мож-
на порівняти з процедурою хіміотерапії. Уя-
віть, що пацієнтові поставили діагноз – рак, 
пухлина почала давати метастази. Лікарі ви-
даляють пухлину і призначають хіміотерапію. 
Це вже не дасть повного зцілення, але хоча б 
продовжить життя. 

Отак оці 613 старозаповітних правил, як хі-
мія, бомбардують пухлину гріха, яка є в кож-
ному з нас, не дають їй рости. Закон можна 
прирівняти до вчителя початкових класів. Для 
дитини дуже важливі перші роки навчання. 
Учитель має два головні завдання: пояснити 
дітям, що вони нічого не знають, і пробудити 
цікавість до навчання. 

Закон веде до чогось     
більшого – до Голгофи!

До Ісуса Христа підійшов юнак із запитан-
ням: «Чим я можу заслужити Царство Небес-
не?». У присутності всіх він заявив, що вико-
нав усі заповіді. Хто з нас міг би так сказати? 
Але молодий чоловік відчував, що ще чогось 
йому бракує.

Ця ситуація нагадує вокальний конкурс 
«Голос країни». Коли виходить учасник, він 
бачить обличчя глядачів, а судді сидять до 
нього спиною. І він має їх якось здивувати – 
щось таке видати, аби хоча б у когось тьохну-
ло серце, хоча б хтось натиснув на кнопку, і 
повернулося крісло.

Цей юнак думав, що з Богом так само: не 
брешу, батьків шаную, нічого не вкрав – і таку 
«ноту» взяв, і таку заповідь… А нутром відчу-
ває – не повертається Бог! Яку ще пісню за-
співати, яку ще заповідь виконати, щоб Єди-
ний Суддя повернувся і сказав: «Так! Ти –у 
Моїй команді!».

Ісус Христос сказав: «Продай свої багатства 
і йди за Мною!». Але це виявилася нота, яку 
юнак не міг взяти. Про що це говорить? У За-
коні завжди буде щось, що тобі і мені не під 
силу! І це так гостро відчули апостоли: «Ісусе, 
хто ж тоді може спастися?!». І відповідь: «Це 
неможливо для людей, але можливо Богові!».

І тут нам відкривається інша формула, та, з 
якою ап. Павло колись прийшов до Галатії: тіль-
ки завдяки заслугам Христа ми маємо спасін-
ня! А від людини потрібно єдине – вірити. Ти 
не можеш власними ділами зробити так, щоб 
Бог повернувся. Єдине, що ти можеш сказа-
ти на цій сцені, ставши на коліна: «Боже, я ві-
рую!». І тоді стається чудо – Бог повертається 
до тебе Своїм обличчям!

Але раптом в галатійські церкви прийшли 
інші вчителі, які сказали: «Христос – це добре, 
але потрібно ще дещо – обрізатися!». А це – 
повернення до Закону: «Христос + твої старан-
ня». Сьогодні вже ніхто не говорить про обрі-
зання, але вам можуть сказати: якщо не вико-
нуватимеш суботи або чогось ще не зробиш… 
Надати будь-якому служінню статусу, обов’яз-
кового для спасіння, – означає змінити Єван-
геліє! І апостол не міг мовчати!

Хрест Христів
Яка мила людина! Слова, як пташенятка, ви-

літають з її уст. Язик творить мелодії – заслу-
хаєшся! Отакими були лжевчителі. Вони вда-
вали, що турбуються про галатів. Та у своєму 
листі ап. Павло ніби відправляє їх до камери 
МРТ і показує фото їхніх мотивів. І виходить, 
як у пісні, тільки навпаки: «На ліцо прекрас-
ниє, злобниє внутрі». Адже ті, хто обрізуєть-
ся, й самі не виконують Закону. Вони просто 
хочуть хвалитися. Їх перший мотив – справи-
ти враження. 

Це те саме, що бути добрим до дружини 
не з любові до неї, а щоб справити на людей 
враження. Як це страшно – одного дня дізна-
тися, що все добро, яке тобі демонструвало-
ся, було не заради тебе. Апостол запитує: «Ви 
вірите цим людям? Ви хочете йти за тими, хто 
вас просто використовує?».

Як важливо розуміти мотиви людей і са-
мому мати правильні мотиви!

Ще одне – лжевчителі нав’язували обрізан-
ня тому, що хотіли уникнути переслідування 
за хрест Христовий. Блаженний Ієронім ствер-
джував, що ще за правління Юлія Цезаря були 
прийняті закони, які захищали монотеїстич-
них юдеїв від переслідувань в язичницько-
му світі. А як перевірити, єврей чи не єврей? 
Обрізаний чи ні! Таким чином, обрізання да-
вало юридичний захист, і навпаки – його від-
сутність ставила церкву під удар…

Ніщо в історії людства не здатне так ого-
лити нашу сутність, як хрест. Усі ми носимося 
із вельми перебільшеною думкою про себе: 
«Можливо, я й грішник, але не найгірший!». 
Тільки біля підніжжя хреста ми зменшуємо-
ся до своїх справжніх розмірів!

Звичайно ж, людям це не подобається. По-
бачити себе Божими очима – це приниження. 
Їм більше до душі власні ілюзії, тому вони три-
маються від хреста якомога далі. Вони ство-
рюють християнство без Христа, де спасіння 
засноване на ділах, а не на Ісусі. 

Розп’ятий Христос для них нестерпний. 
Проповідників розп’ятого Христа пересліду-
ють, лають, висміюють – і все це через власну 
гордість. Ось тому лжевчителі, які прийшли в 
Галатію, говорили про обрізання.

 Йти за Вчителем, спина Якого зігнута під 
тягарем хреста. Який каже: «Навчіться від 
Мене, бо Я тихий і серцем покірливий» (Мт. 
11:29). Забути про себе, свої права – просто 
зректися самого себе! Кому таке подобається?

«А щодо мене, то нехай нічим не хвалю-
ся, хіба тільки хрестом Господа нашого Ісу-
са Христа», – каже ап. Павло (Гал. 6:14). Хрест 
Христовий і нове творіння в Ньому – ось про 
що останній крик апостола.

Він не тільки не намагався уникнути хре-
ста – хрест був його гордістю! Не можна од-
ночасно хвалитися собою і хрестом, потріб-
но вибрати щось одне. Тільки впокорившись, 
визнавши себе тотально грішним, можна от-
римати радість спасіння. Тільки так ми змо-
жемо хвалитися хрестом Христовим!

Христос помер на хресті за нас, ставши 
прокляттям. Хрест повідомляє нам деякі не-
привабливі істини про нас самих. Ми грішні і 
перебуваємо під праведним прокляттям Бо-
жого Закону, тому не можемо самі себе вря-
тувати. Якби можна було отримати прощення 
власними добрими справами, обрізанням, ви-
конанням Закону – ніякого хреста не було б! 
«Бо коли набувається правда Законом, то на-
дармо Христос був умер!» (Гал. 2:21). 

Хрест – це місце, де ми дізнаємося всю 
правду про себе і всю правду про Бога. Гол-
гофа стала місцем стовідсоткової правди: про 
нас – ми безнадійно зіпсовані, про Бога – Він 
безмежно люблячий, Його благодать «перегрі-
шити» неможливо!

Хрест – це вирок цьому світу. Світ прирече-
ний. Тому світ помер для мене, а я помер для 
світу! Я більше так жити не хочу, я більше не 
хочу керуватися цією системою цінностей, за-
разившись цим вірусом, кашляти на інших! Ні, 
я помер! Я – нове творіння. Ап. Павло проти-
ставляє дві релігії. З одного боку – обрізан-
ня, яке символізує людську самоправедність. 
З другого – хрест Христів і нове творіння че-
рез народження згори і преображення. Ось 
що головне, ось що має значення!

На нашій церкві висить банер: «Шукай Бога!» 
Чому шукати? Бог з нами у хованки грається? 
Ні! Це не Він до нас повернувся спиною, це 
ми відвернулися від Нього.

Повернися до Нього! Прийди до Його хре-
ста! Знайшовши Його –знайдеш усе!

Станіслав ГРУНТКОВСЬКИЙ.
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БОЖА НЕНАВИСТЬБОЖА НЕНАВИСТЬ

ПОТРЕБА В ГОСПОДІ

«Бог є любов» – з цією Божою істиною християни 
зжилися дуже міцно, повторюючи її наліво й напра-
во. «Бог тебе любить», – кажуть вони і здоровому, 
заможному грішнику, і тяжкохворому, і навіть алко-
голіку, що порпається у смітнику.
І кожен цю фразу сприймає на рівні свого соціально-

го та фізичного рівня. Багатий згоджується, бо свій 
добробут пов’язує з Божим благоволінням. А хворий 
і злиденний безхатько сумнівається, бо не бачить яв-
них ознак Божої любові. Мовляв, якщо Бог мене лю-
бить, то чого я в такому стані?

К
ожен асоціюється зі своїм тим-
часовим тілом, а не з вічною ду-
шею. Тому їм далеко до розумін-

ня, що Божа любов насамперед вияв-
ляється не в матеріальній площині, 
а в духовній. Багато з тих, які пізна-
ли Господа, мають специфічне розу-
міння Божої любові. Часто кажуть: 
«Бог любить тебе таким, який ти є». 
Ця фраза вже стала християнським 
трафаретом, яку промовляють, щоб 
когось утішити. Однак у цій фразі 
міститься не дозвіл на гріх, а надія 
на звільнення від нього. 

Бог нас любить як Своє творіння, 
Бог любить нашу душу, але не любить 
нашої гріховної суті, Він нас не лю-
бить такими, якими ми є – грішними 
й бридкими у своїх гріхах. Божа лю-
бов стосовно людини полягає саме 
в поверненні їй божественного об-
разу, у зміні її в образ Христа – Він 
у нас хоче побачити Самого Себе. 

Чи був жорстокий Савл, який пе-
реслідував християн аж до їх зни-
щення, до вподоби Господу? Ма-
буть, ні. Але Ісус бачив його спраг-
нену праведності душу, тому з’явився 
йому – і Савл перемінився, став Хри-
стовим апостолом Павлом, лагідним 
і жертовним. 

У розумінні багатьох християн 
Божа любов настільки поблажлива, 
що більше схожа на любов матері 
до своєї єдиної дитини. Ця любов 
навіть на провини свого чада ди-
виться з вибачливою усмішкою, як 
на невинну витівку. А Бог не тішить-
ся провинами людей, яких любить. 
Він їх ненавидить. Так, Бог-любов не 
тільки любить, але й ненавидить, хоч 
це й звучить парадоксально. 

Що ж таке «ненавидіти»? Це не 
просто когось чи щось не любити, це 
не зносити, не терпіти те, що непри-
ємно бачити, неприємно чути, що ви-
кликає відразу й огиду.

У Книзі Повторення Закону Мой-
сей наказує євреям: «Коли Господь, 
Бог твій, вигубить народи, куди ти 
входиш, щоб посісти їх перед со-
бою, і посядеш їх, і осядеш у їхньо-
му Краї, то стережися, щоб не впасти 
до пастки за ними, коли вони будуть 
вигублені перед тобою, і щоб не шу-
кав ти їхніх богів, говорячи: Як слу-
жать ті люди богам своїм, то зроблю 
так і я. Не зробиш так Господові, Богу 
своєму; бо всяку гидоту, яку Господь 
зненавидів, робили вони богам сво-
їм…» (5 М. 12:29-31).

«Коли будеш входити до Краю, що 
дає тобі Господь, Бог твій, то не на-
вчися чинити такого, як гидота цих 
народів. Нехай не знайдеться між 
тобою такий, хто переводить свого 
сина чи дочку свою через огонь, хто 
ворожить ворожбу, хто ворожить по 
хмарах, і хто ворожить по птахах, і 
хто чарівник, і хто чорнокнижник, і 
хто викликає духа померлого та духа 
віщого, і хто питає померлих. Бо ги-
дота для Господа кожен, хто чинить 
таке, і через ті гидоти Господь, Бог 
твій, виганяє їх перед тобою. Без-
доганний будеш ти перед Господом, 
Богом своїм» (5М. 18:9-13). 

Крім перерахованих «гидот», які 
ненавидить Господь, вказуються ще 
й інші особливості поклоніння наро-
дів Ханаану ідолам-демонам: блуд, 
кровозмішення, мужолозтво, ското-
лозтво, а найгірше – жертвоприно-
шення людей, бо «навіть синів своїх 

та дочок своїх вони палять в огні для 
богів своїх». Ці гріхи настільки нена-
висні Богові, що Він винищує ті на-
роди руками євреїв і попереджає їх, 
що й євреї будуть вигнані з тієї зем-
лі, якщо грішитимуть: «…не зроби-
те жодної зо всіх тих гидот, як і тубі-
лець чи приходько, що мешкає серед 
вас. Бо всі ті гидоти робили люди тієї 
землі, які перед вами, і стала нечи-
ста та земля. І щоб та земля не ви-
ригнула вас через ваше занечищен-
ня її, як вона виригнула народ, який 
перед вами» (3М. 18:26-30). 

Слово Боже констатує, що народ 
ізраїльський все-таки перейняв вчин-
ки язичників, ідолопоклонство. «І по-
бачив Господь, та й зненавидів їх…» 
(5М.32:19). І така палюча була нена-
висть Божа до них, що Йому непри-
ємною стала краса їхніх маєтків і на-
віть велич їхнього поклоніння Йому. 
Він каже вустами пророка Амоса до 
євреїв: «Пишнотою Якова бриджу, і 
палати його Я ненавиджу…» (Ам.6:8), 
«Зненавидів Я, обридив Собі ваші 
свята, і не нюхаю жертов ваших збо-
рів. . . І коли принесете Мені цілопа-
лення та хлібні жертви свої, Я Собі 
не вподобаю їх, а на мирні жертви 
ваші із ситих баранів не погляну. . . 
Усунь же від Мене пісень своїх гук, 
і не почую Я рокоту гусел твоїх…» 
(Ам.5:21-23). 

Оте, що ненавидить Господь, можна 
узагальнити одним словом – «гріх». 

Бог ненавидить гріх у будь-якому ви-
яві й такою мірою, що Йому ненавис-
не і все, пов’язане з гріхом, і всі, хто 
цей гріх уособлює. 

Давид, Соломон і пророки уточ-
нюють, що саме і хто саме. Давид 
каже, що Бог «беззаконня зненави-
дів» (Пс. 44:8), що «гультяїв», «не-
правдомовців», кровожерних і під-
ступних людей – усіх злочинців не-
навидить Він (Пс. 5:6-7). 

Соломон стверджує: «Оцих шість 
ненавидить Господь, а ці сім то ги-
дота душі Його: очі пишні, брехли-
вий язик, і руки, що кров неповин-
ну ллють, серце, що плекає злочин-
ні думки, ноги, що сквапно біжать 
на лихе, свідок брехливий, що брех-
ні роздмухує, і хто розсіває сварки 
між братів!» (Пр. 6:16-19). 

Пророк Захарія ненависною Бо-
гові називає «неправдиву присягу» 
(Зах. 8:17). Ісая Іменем Господа про-
рікає, що Він ненавидить «розбій та 
кривду» (Іс. 61:8). А Малахія цим же 
Іменем каже: «… ненавиджу розвід… 
і того, хто вкриває насильством оде-
жу свою» (Мал. 2:16). 

Єремія ж говорить про Божу нена-
висть до ідолопоклонства (Єр. 44:3-
4). Зрештою, те, що ненависне Бо-
гові, мало б бути ненависним і тим, 
хто називає себе Божим. Давид, по-
любивши Бога та Його Закон, зне-
навидів усе, що Богові не до вподо-
би. Ось він каже: «Діло відступства 
ненавиджу» (Пс. 100:3), «Ненавиджу 
всяку дорогу неправди» (Пс. 118:104), 
«Сумнівне ненавиджу» (Пс. 118:113), 
«Ненавиджу Твоїх ненависників, Го-
споди, і Твоїх заколотників брид-
жусь» (Пс. 138:21).

А Соломон у приповістях вустами 
Мудрості переконливо стверджує, 
що якщо ти справді боїшся Бога, то 
ненавидітимеш усяке зло: «Страх 
Господній – лихе все ненавидіти: я 
ненавиджу пиху та гордість, і доро-
гу лиху та лукаві уста!» (Пр. 8:13).

У Новому Заповіті також йдеться 
про Божу ненависть, але вона сто-
сується суто гріха, гріховних учин-
ків, але не самих людей. В Об’яв-
ленні Господь звертається до ангела 
Ефеської церкви: «Але маєш оце, що 

ненавидиш учинки николаїтів, яких 
і Я ненавиджу» (Об. 2:6). 

Які це вчинки? Це поблажливість 
до ідолопоклонства та блуду. У ба-
гатьох віршах Нового Заповіту, де 
йдеться про те, чого не можна лю-
бити, що бридке для Бога і мало б 
бути таким для віруючих, відчува-
ється натяк на ненависть. 

Зокрема, Ісус каже фарисеям: «Що 
бо високе в людей, те перед Богом 
гидота» (Лк. 16:15), а апостол Іван 
закликає: «Не любіть світу, ані того, 
що в світі. Коли любить хто світ, у тім 
немає любови Отцівської» (Ів. 2:15).

З такими ж повчаннями зверта-
ється до віруючих й апостол Павло: 
«А розпуста та нечисть усяка й за-
жерливість нехай навіть не згаду-
ються поміж вами, як личить святим, 
і гидота, і марнословство або жарти, 
що непристойні вам, але краще дя-
кування» (Еф. 5:3-4). 

Щодо Самого Ісуса Христа, то ав-
тор Послання до євреїв цитує проро-
чі слова Давида: «Ти полюбив пра-
ведність, а беззаконня зненавидів; 
через це намастив Тебе, Боже, Твій 
Бог оливою радости більше, ніж дру-
зів Твоїх» (Євр. 1:9, Пс. 44:8).

Отож, Ісус Христос, полюбивши 
правду, зненавидів неправду – і пе-
реміг гріх, за що отримав велику ра-
дість від Отця Небесного. Це стосу-
ється і нас, християн. Ніхто не може 
перемогти гріх і відобразити Хри-
ста в собі, якщо не зненавидить гріх 
у будь-якому його вияві. 

До того часу, поки гріх приємний 
людині або вона до нього байдужа, він 
володітиме нею. А на серце, у якому 
владарює навіть найменший гріх, не 
виливається Божа «олива радості». 
Через це і стають християни понури-
ми, сварливими, грошолюбними, сла-
волюбними, сластолюбними, обжер-
ливими, лінивими, гордими, уперти-
ми, жорстокими, що не зненавиділи 
гріх. Він їм не гидкий, не противний, 
а солодкий. Тому даремно благають 
про переможне християнське жит-
тя, даремно просять любові, миру, ра-
дості. Вони цього не матимуть доти, 
доки не зненавидять гріх.

Василь МАРТИНЮК.

Людське серце в духовному, не фізіологічно-
му плані, створене таким чином, що в ньому є 
порожнина, яку людина постійно намагається 
заповнити. У день створення першого чолові-
ка, Адама, Господь заклав в його серце постій-
ну потребу шукати спілкування з Отцем Небес-
ним. Бог кожного дня приходив в Едемський 
сад та говорив з Адамом. Це спілкування було 
великою втіхою для Адама.

П
ідступність сатани та необду-
маний вчинок Адама та Єви 
зруйнували стосунки людини 

з Богом. Бог змушений був вигна-
ти перших людей із Едемського 
саду. З того часу кожна людина, 
народжуючись на землі, прагне 
заповнити порожнечу, що вини-
кла в серці, різними способами. 
Хтось віддає себе роботі, хтось 
– хобі (мисливство, рибальство), 
хтось – спорту. Проте кожен усві-
домлює, що на світі немає нічо-
го, що може замінити спілкуван-
ня з Богом-Творцем.

Псалмоспівець Давид записав: 
«Боже, Ти Бог мій, я шукаю від 
рання Тебе, душа моя прагне до 
тебе, тужить тіло моє за тобою в 
країні пустельній і вимученій без 
води» (Пс. 63:2). Давид прекрасно 
розумів, що людині потрібно для 
життя, – шукати Бога та спілку-
вання з ним через Святого Духа, 
відновлювати втрачені зв’язки.

Ще читаємо: «Як лине той 
олень до водних потоків, так 
лине до Тебе, о Боже, душа моя, 
душа моя спрагнена Бога, Бога 

Живого!» (Пс. 42:2). Це прекрас-
не відчуття постійного пошуку 
Божої любові.

У старозаповітні часи при-
сутність Божа серед народу була 
визначена місцем перебування 
скинії завіту, в якому містилися 
ковчег Завіту, кам’яні таблиці із 
заповідями, чаша за манною та 
палиця Аарона. Скинія постійно 
перебувала за межами табору. 
Кожному, хто хотів прийти перед 
Боже лице, потрібно було вийти 
за табір і очиститися від гріхів 
принесенням жертви.

Сьогодні, у часи Нового За-
повіту, місце присутності Бога – 
це серце людини, що покаялася 
у гріхах і прийняла прощення 
від Бога через жертву непороч-
ного Агнця Ісуса Христа.

Бог говорив про це через про-
рока: «І дам вам нове серце, і но-
вого духа дам у ваше нутро, і ви-
кину камінне серце з вашого тіла, 
і дам вам серце із плоті. І духа 
Свого дам Я до вашого нутра, і 
зроблю Я те, що уставами Моїми 
будете ходити, а постанови Мої 

будете стерегти та виконувати» 
(Єз. 36:26-27).

Потребу пошуку Бога викли-
кає Сам Бог. Адже кожен з нас – 
Його творіння. Проте не всі ро-
зуміють це і тому не всі прийма-
ють цей поклик. Багато людей 
головною своєю потребою вва-
жають заробити багато грошей, 
забуваючи, що Небесний Отець 
турбується про них. 

Ісус говорив про це: «Отож не 
журіться кажучи: Що ми будемо 
їсти, або: У що ми зодягнемось? 
Бо ж усього того погани шука-
ють; але знає Отець ваш Небес-
ний, що всього того вам потрібно. 
Шукайте ж найперш Царства Бо-
жого й правди Його, а все це вам 
додасться» (Мт. 6:31-33).

Ми часто поводимося як по-
гани, про яких говорив Ісус, коли 
дозволяємо клопотам про ма-
теріальне життя переважувати 
над думками про Боже Царство.

Потреба в Господі – найваж-
ливіша потреба людини. Господь 
дарує кожному, хто приходить до 
Нього, вічне життя, мир і радість 
у Христі Ісусі, достаток в домі. 

Господь змінює життя: дарує 
визволення від гріховних залеж-
ностей (куріння, наркотиків, п’ян-
ства, блуду), від хвороб, у тому чис-
лі невиліковних (як-от рак, тубер-
кульоз, сліпота, глухота і німота).

Це відбувається в той момент, 
коли людське серце відчиняєть-
ся для Господа та довіряється 
Йому повністю.

У США заарештували ка-
толицького священника та 
pro-life активіста. Він відмо-
вився залишати територію 
абортивної клініки, де про-
тестував проти вбивства не-
народжених дітей.

С
тівен Імбаррато і pro-life активіст-
ка Лінда Мюллер були заарештовані 
в клініці «SurgiClinic» у Вашингтоні, 

яка здійснює пізні аборти. 
У 2017 р. священник провів тиж-

день у в’язниці за участь у pro-life акції 
у Вашингтоні.

За інформацією порталу LifeSiteNews, 
можуть також заарештувати й інших pro-
life активістів: о. Фіделіса Москінскі, Ві-
лла Гудмана та Джоану Маккі, котрі про-
тестують в абортивній клініці «Capital 
Women’s Services», де, як і в попередній, 
роблять пізні аборти, аж до 36-го тиж-
ня вагітності.

Показово, що ця клініка розташова-
на в тому ж будинку, що й міністерство 
охорони здоров’я США. Убивство нена-
роджених дітей у США узаконили 47 ро-
ків тому, а федеральний уряд співфінан-
сує цю практику за допомогою податків.

Протестувальники дарують черво-
ні троянди жінкам і просять їх не роби-
ти аборт. Акція називається «Red Rose 
Rescue» і натхненна досягненнями ка-
надської pro-life активістки Мері Вагнер.

За інформацією LifeSiteNews.com, та-
ких протестів уже давно не було, тому що 

кілька років тому уряд США наклав суво-
ру штрафну санкцію на тих, хто фізично 
блокує доступ до місць, де роблять аборти.

Як пояснив в інтерв’ю порталу о. Імбар-
рато, клініки, де зараз проводяться акції 
протесту, розташовані у великих будів-
лях, а це означає, що pro-life активісти 
не можуть стояти перед ними, щоб вря-
тувати дітей – невідомо, яка з жінок, що 
входить до них, вагітна і має намір вби-
ти свою дитину. Ось чому прийняли стра-
тегію входити в самі заклади.

– Наше завдання – дбайливо налаго-
дити контакт з мамами, сподіваючись, що 
вони врятують своїх дітей, – сказав о. Ім-
баррато LifeSiteNews.com. – Усі рятуваль-
ники ризикують бути заарештованими за 
спробу врятувати цих дітей», – додав він.

Священник зазначив, що у штаті Ва-
шингтон через коронавірус закрили цер-
кви, але вбивство ненароджених дітей 
продовжує функціонувати.

pch24.pl.
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Що є істина? За якими крите-
ріями її визначити?
На чому будувати своє життя? 

Які принципи життя заслугову-
ють на довіру?

Я
кщо ми задаємо собі це запитання, зна-
чить, ми ще в пошуку. Пошук істини вка-
зує на те, що люди відчувають кризу до-

віри до багатьох постулатів, за якими раніше 

слідували. Можливо, саме через це Пилат дав 

таке питання Господу Ісусу.
Багато хто знає Ісуса як великого вчителя. 

Та Його власні слова говорять про інше. Ісус 

сказав: «Я є правда…» (Івана 14:6). Він за-
прошує нас захопитися Ним, прийти до Ньо-
го, звернутися до Нього: «І пізнаєте істину, 
і істина зробить вас вільними» (Івана 8:32). 

Він не просто відкриває нам правду про 
Бога і Його заповіді. Ісус говорить, що без 
Нього ми взагалі не зможемо зрозуміти, що 
є істинна правда, а що – брехня.

Ісус говорив істину про любов. «Так Бог по-
любив світ, що дав Сина Свого Однородженого, 
щоб кожен, хто вірує в Нього не загинув, але 

мав життя вічне» (Івана 3:16). І Він не тільки 
говорив. Він Сам пішов на хрест за наші грі-
хи. Добровільно. Через те, що любить нас. Він 
показав Собою, що «Бог є любов».

Ісус говорив істину про  покаяння і навер-
нення. Що це таке? Це поворот. Поворот не до 
певної церкви чи певної етичної системи. По-
вернутися, навернутися потрібно до Ісуса Хри-
ста. Він має стати Спасителем – саме вашим, 
Господом саме вашим і саме вашим Учителем.

Чи навернулися ви до Господа Ісуса Христа?

Ісус говорив істину про свободу. Він казав, 
що істина звільнить людину. Від чого? Коли ви 
навернетеся, то станете вільними від покаран-
ня за гріхи. Ви не потрапите в пекло і будете 
вільними від влади гріха. 

Ви матимете силу від Бога не чинити зла, 
не грішити. А коли-небудь ви станете вільни-
ми від присутності гріха взагалі – коли будете 
в раю з Богом. Там, де Святий Бог, немає гріха.

Ісус – істина. А сатана – брехун. Вибір за 
вами. Виберіть Господа Ісуса. Щиро помоліть-
ся: «Я каюся у своїх гріхах. Я приймаю Ісуса 
Христа як свого Спасителя, Господа і Вчителя. 
Я бажаю слідувати за Ним та служити Йому».

Біллі ГРЕМ.

«Діти спадщина Господня, плід утроби нагорода! Як 
стріли в руках того велетня, так і сини молоді: бла-
женний той муж, що сагайдака свого ними наповнив, 
не будуть такі посоромлені, коли в брамі вони гово-
ритимуть із ворогами! (Пс.126:3-5).
Найпершою соціальною інституцією на створеній Бо-

гом землі стала сім’я. Шлюб перших людей – Адама 
і Єви – ознаменував початок буття роду людського. 
Шлюб Агнця, Нового Адама – Ісуса Христа та Його 
улюбленої Нареченої – Церкви завершить земний пе-
ріод історії людей (Об. 19:7).

У
сі складові шлюбу вимальовують-
ся під час дослідження Святого 
Писання, зокрема Книги Буття, 

2:18; 1:28. Емоційно-інтимна скла-
дова виражена словами Творця: «… 
недобре бути самому». Репродуктив-
на складова шлюбу, яка реалізує за-
дум Творця, – «плодіться й розмно-
жуйтеся». Соціальна складова – вза-
ємодія з середовищем проживання 
сім’ї, у якій втілюється Боже пове-
ління «оволодіти землею» та «по-
рати сад». Морально-етична скла-
дова – «для уникнення розпусти» 
(1 Кор. 7:2).

Адам не мав жодних претензій до 
Творця щодо того, що йому «недо-
бре» або він страждає від самотно-
сті. У нього якраз все було «добре»: 
незаймана природа, ідеальний клі-
мат, абсолютна відсутність потреби 
в матеріальних речах, можливість 
безпосередньо спілкуватися з Бо-
гом, задовольняти всі запити висо-
кого інтелекту. 

Творець знав до кінця всі потреби 
Свого творіння краще від нього са-
мого. І ось в атмосфері краси, гармо-
нії та досконалості прозвучало сло-
во Бога – «недобре бути самотнім». 
Варто зауважити, що «недобре» не 
означало, що Бог визнає Свою недо-
сконалість і вносить певні поправки 
до того, що Він створив. Зовсім ні – 
у планах божественного задуму все 
було передбачено і наперед запла-
новано. Вираз «недобре» означав, 
що самотність для людини – це тя-
гар і людині неможливо розвивати 
свою особистість без спілкування із 
собі подібним.

З другого боку, це задум Божий – 
щоб людині було «добре» у всіх сфе-
рах її життя: духовній, матеріальній, 
інтимній, емоційній, адже доскона-
лий Творець передбачив досконале 
добро для Свого творіння – людини.

А тепер про наступний аспект на-
ших роздумів – «плодіться і розмно-
жуйтеся, і наповнюйте землю». При-
родний потяг до протилежної статі 
заклав у нас Творець, тому він при-
таманний усім потомкам Адама – до-
брим і злим. Законна або правиль-
на реалізація цього потягу – єднан-
ня у шлюбі, коли двоє стають тілом 

одним і народжують плід любові – 
дітей. Незаконна, або гріховна реалі-
зація статевого пожадання – гонитва 
за чуттєвими насолодами, блуд, пе-
релюб, збочення – усе, що Писання 
характеризує словом «гріх».

Отже, перші створені Богом люди, 
маючи у своїх фізичних тілах усе, що 
потрібно для продовження роду люд-
ського, отримали ще щось – благосло-
вення на потомство. «І поблагословив 
їх Бог, і сказав Бог до них: Плодіться і 
розмножуйтеся і наповнюйте землю, 
оволодійте нею…» До речі, найпер-
ше слово «поблагословив» Бог ужив 
до нижчого ряду творіння – дрібних 
істот, птахів, риб, плазунів. Саме до 
них найперше звернувся Творець 
із словом благословення: і побла-
гословив їх Бог, кажучи: «Плодіться 
і розмножуйтеся, і наповнюйте воду 
в морях, а птаство нехай розмножу-
ється на землі» (1М. 1:22).

При створенні всесвіту, землі, сон-
ця, зір, місяця, численних галактик до 
четвертого дня творіння оцінка Тво-
рця була така – добре воно! Коли ж 
у результаті божественного задуму 
з’явилося життя, Творець відмітив 
це особливим чином – прозвучало 
слово благословення – плодіться і 
розмножуйтеся! Цим словом було 
приведено в дію закон життя, який 
увімкнув усі репродуктивні систе-
ми живих істот, створених до поя-
ви людини. Усе, що живе, отримало 
здатність розмножуватися, відтво-
рюватися, наповнювати середови-
ще перебування.

Підтвердження закону життя і роз-
множення, яке прозвучало із уст Бога 
до Адама і Єви, було майже аналогіч-
ним: «І поблагословив їх Бог і сказав 
Бог до них: плодіться і розмножуй-
теся і наповнюйте землю, оволодій-
те нею і пануйте над…» (1М. 1:28).

Після потопу Бог ще раз підтвер-
див закон життя, наголосивши про 
це Ноєві і його синам. Він діє у кож-
ній живій істоті дотепер. 

Отже, закон життя дав Бог, і він 
безвідмовно працює у світі рослин, 
тварин і людей.

Про сагайдак і стріли
Премудрий Соломон у поетичній 

формі зауважив: «Діти – спадщина 
Господня, плід утроби – нагорода, 
як стріли в руках… блаженний той 
муж, що свого сагайдака ними на-
повнить» (Пс. 126:3).

Отже, діти – спадщина. Спадщина 
– це те, що ми отримуємо від бать-
ків, не зароблене, яке, однак, стає 
нашою власністю. Дітей, як найцін-
ніший дар, ми отримуємо в спадщи-
ну від Батька Небесного.

Діти – стверджує далі цар – наго-
рода! Нагорода – це вияв особливого 
визнання, оцінка заслуг, підвищення 

статусу в суспільстві. У дні держав-
них свят люди виставляють свої на-
городи напоказ. Чи завжди ми, бать-
ки, готові виставити перед Господом 
і світом нагороду, яку отримали від 
Нього, – своїх синів і доньок?

А тепер – про стріли в сагайдаку. 
Сагайдак – спеціальний футляр, ви-
готовлений із шкіри, куди стародав-
ні воїни складали стріли для лука. 
Соломон називає щасливим батька, 
який стрілами – дітьми – наповнив 
свій сагайдак: свій дім, свою сім’ю. 
Він не буде посоромлений, коли го-
воритиме з ворогом біля воріт.

Воїн з луком, але без стріл ризи-
кує програти битву. Наповнений стрі-
лами сагайдак – запорука перемоги. 

Але скільки стріл має бути у мо-
єму сагайдаку, скільки дітей має на-
повнити мій дім, мою сім’ю, щоб зро-
бити мене щасливим?

Я повністю усвідомлюю делікат-
ність та неоднозначність порушено-
го питання і наперед заявляю: гото-
вих рецептів не буде. Моє завдан-
ня – не давати формули рішень (їх 
не існує), а допомогти замислитися 
над уроками Слова, висновки з яких 
доведеться всім робити самостійно. 

Повернімося до Слова: «Плодіть-
ся і розмножуйтеся». Чи доречним 
буде між цими словами поставити 
знак рівності? «Плодитися» – озна-
чає «принести плід». Плід саду, плід 
поля, плід утроби – це все плоди, які 
з’явилися в результаті дії закону жит-
тя від Бога. Нескладно підрахувати, 
що для розмноження одного пло-
ду, а отже, й однієї дитини – недо-
статньо. Двох – також, оскільки ми 
не розмножилися, а тільки народи-
ли собі заміну. 

Статистика свідчить: для того, щоб 
народжуваність перевищила смерт-
ність, у сім’ї має народитися більше 
трьох дітей. Тільки в такій ситуації 
можна говорити про мінімальний 
відсоток, який працює на розмно-
ження. Та факти невблаганні: при-
близно 14 мільйонів сімей в Євро-
пі та США не хочуть мати дітей. Зов-
сім, абсолютно, жодної дитини. Вони 
навіть об’єднуються у неформальні 
рухи, що мають ідею – життя без ді-
тей, «вільне життя». 

А тепер про біблійні сім’ї.
Сімейство Адама: Каїн, Авель, Сиф 

і ще багато синів і дочок упродовж 
930 років земного життя Адама.

Сімейство Авраама: один син від 
Сарри, шестеро синів і дві доньки 
від Кетури.

Сімейство Ісака: Яків, Ісав.
Сімейство Якова: шестеро дітей 

від Лії, двоє від Рахілі, четверо – від 
двох служниць, усіх 12.

Сімейство Мойсея: двоє синів Гер-
шом і Еліезер.

Сімейство Йова: десятеро дітей, 
які загинули, потім знову народило-
ся десятеро. Немає точних даних, чи 
це були діти від першої дружини.

Сімейство Гемана, прозорливця 
царя Давида: 14 синів і три доньки 
– всі хористи (1 Хр. 25:5).

Сімейство ап. Петра: не згадано 
про дітей.

Сімейство диякона Пилипа: чет-
веро доньок-пророчиць.

Сімейство Йосипа і Марії: не мен-
ше семи дітей, оскільки згадано п’я-
теро братів Ісуса і сестри (Мр.6:3).

Навіть ця поверхнева інформація 
дає підставу для роздумів: а скільки 
стріл має бути у моєму сагайдаку?

Бог-Творець особливим чином, 
особливим словом, особливим зако-
ном урегулював процес розмножен-
ня усього живого на землі. Він бла-
гословляє, дає благе (добре) слово 
для кожної сім’ї, яка народжує по-
томство. Діти – це Його спадщина 
для нас, особлива нагорода, визнан-
ня Творцем нашої особливої місії у 
Його задумі. Діти – це стріли, зброя, 
це наш захист від самотності, нудь-
ги, від проблем похилого віку.

Стріли, спрямовані в небо, обов’яз-
ково повернуться до лучника. По-
свячені Богу діти назавжди будуть 
нашими.

Хто батько моїх дітей?
Саме питання, винесене в підза-

головок, видається абсурдним. Про-
те тільки на перший погляд. Утім, по-
міркуйте самі… Звернімося до Слова: 
«А всім, що Його прийняли, їм владу 
дано дітьми Божими стати… що не з 
крови, ані з пожадливості тіла, ані з 
пожадливості мужа, але народили-
ся від Бога…» (Ів. 1:12-13).

Євангеліст Іван говорить про тих, 
хто став духовно дитиною Божою або 
народився від Бога через віру, через 
прийняття Предвічного Слова – Хри-
ста. Разом з тим він говорить про на-
родження дітей у буквальному розу-
мінні цього слова і відкриває мотиви 
або причини, чому вони народили-
ся. Отже, діти можуть народитися:

– від крові;
– від тілесного бажання;
– від бажання чоловіка;
– від Бога.
За деякими тлумаченнями, вагіт-

ність у давні часи інколи уявляли як 
поєднання чоловічої і жіночої кро-
ві. Тілесне бажання, пристрасть може 
стати «батьком» або причиною на-
родження дитини. Пожадливість чо-
ловіка, бажання вдовольнити свою 
фізичну потребу в багатьох випад-
ках може стати «батьком» дитини, як 
правило – небажаної. Наруга, насил-
ля, вчинене над дівчиною чи жінкою, 
дуже часто стає причиною вагітно-
сті й народження дитини. 

Не будемо торкатися сучасних 
медичних технологій або так зва-
них «дітей з пробірки», результа-
том чого теж є поява на світ нового 
життя. Узагальнюючи, робимо висно-
вок: закон життя, даний Творцем, діє 
у всіх перелічених випадках. Посі-
яне насіння стає плодом, народжу-
ється нове життя.

Нещодавно почув фразу, яка про-
звучала як докір Богу: «Сотні тисяч 
дітей помирають щороку в країнах 
Африки від голоду і хвороб. Чи спра-
ведливо це з Божого боку, що вони 
народилися?». Думаю, висловлюю-
чи такого роду претензії, не варто 
забувати, що закони життя, земно-
го тяжіння, термодинаміки та бага-
то інших, які заклав Творець, пра-
цюють і будуть працювати безвід-
мовно. Нікому не прийде в голову 
звинувачувати Бога в тому, що під-
кинута вгору цеглина обов’язково 
впаде на землю або навіть на голо-
ву того, хто її жбурляє. 

У цьому контексті доречно по-
думати над наступним: чи всі діти, 

народжені мною, були дітьми, яких 
я просив у Бога і щиро прагнув, щоб 
вони народилися?

Для мене особисто залишається 
загадкою – чому у Святому Писан-
ні подані тільки загальні принципи 
щодо народження дітей. Незапереч-
ним залишаться факт: діти – це осо-
бливе Боже благословення, яке ма-
ють прийняти батьки. 

З другого боку, Біблія робить ак-
цент на вихованні дітей. Про це ба-
гато навчають як Старий, так і Но-
вий Заповіти. Маючи надзвичайні 
відкриття від Духа Святого, апостол 
Павло лишень констатує: ваші діти – 
святі, навіть коли щиро віруюча тіль-
ки одна сторона – батько чи мати. 

Сьомий розділ, а також половина 
11-го розділу Першого послання до 
коринтян присвячена взаємостосун-
кам чоловіка й жінки як в інтимній, 
так і в соціальній і релігійній сфе-
рах. Апостол торкається питань мо-
рально-етичного складника сім’ї, за-
уважуючи: «Для уникнення розпусти 
нехай кожен муж має дружину свою 
і кожна жінка хай має свого чолові-
ка…» (1 Кор. 7:2), але жодним словом 
не обмовляється щодо дітей. 

Чому? У Посланні до ефесян апо-
стол знову торкається таємниці шлю-
бу, приводячи аналогію між чолові-
ком і жінкою у шлюбі та Христом і 
церквою. Що ж до дітей, то основне в 
цьому місці – це напоумлення: «Діти, 
коріться своїм батькам у Господі, бо 
це справедливо», а також: «Батьки, 
не дратуйте дітей своїх, а виховуй-
те їх в напоминанні й остереженні 
Божому» (Еф. 6:1-4).

 Знову акцент – на процесі ви-
ховання, а не на чисельності потом-
ства святих у нашому домі. Тож скіль-
ки стріл має бути в сагайдаку вашо-
го сімейства?

Щасливий той муж, який напов-
нить стрілами сагайдак. Наповнить 
на третину, наполовину, на дві трети-
ни? Поговоріть про це зі своєю дру-
жиною, зі своїм чоловіком, а також 
розкажіть про свої плани Тому, Хто 
сказав: «Народжуйте, розмножуйте-
ся, наповнюйте…»

… Бенджамін Франклін – визна-
чний науковий і політичний діяч 
США – був 15-тою дитиною у сімей-
стві, яке мало 17 дітей. Його портрет 
ви можете побачити на стодоларо-
вій банкноті. Важко сьогодні суди-
ти, як його появу сприйняли бать-
ки. Незаперечно одне – ця людина 
мала вплив на економіку, науку, по-
літичний курс величезної держави, 
була надзвичайним Божим дарун-
ком для цілої нації.

А як щодо нас? Яка наша реак-
ція на чергове повідомлення: «У вас 
буде дитинка»… Шок, роздратуван-
ня, тривога, дзвінок подрузі: «Зале-
тіла. . . » чи: «Дякую, Господи, я вже її 
люблю, я буду чекати, вона – не за-
йва ложка за столом, не нова дірка 
у скромному сімейному бюджеті. 
Це наша нова нагорода, це стріла в 
сагайдаку нашої сім’ї, для неї є міс-
це за столом і в серці! Я приймаю 
нагороду!».

Прийняти Божий дарунок із вдяч-
ністю означає – я зроблю все, що від 
мене залежить, щоб подарована Ним 
стріла досягнула цілі. . .

Микола СИНЮК.
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Питання сурогатного материн-

ства заполонило весь інформа-
ційний простір, і, напевно, немає 
жодного медіаресурсу в Украї-
ні, який би не обговорював си-
туацію з немовлятами «на екс-
порт», що стали заручниками 
в столичному готелі через ви-
мушений карантин та закриті 
кордони. 
А так ніхто і не звернув би ува-

гу на сотні дітей щороку, які за 
гроші виношують та народжують 
для іноземців українські жінки.

Т
а попри весь той галас та критику для ба-
гатьох наших громадян через незнання 
або дезінформацію сурогатне материн-

ство залишається морально прийнятним ви-
ходом для бездітних пар, які хочуть мати свою 
«кровинку». Отож спробуємо розвінчати деякі 
стереотипи, які роками накопичувалися навко-
ло явища «оренди жіночого лона».

Міф 1. Дитина не залишає після                      
себе сліду в організмі матері

Прихильники цього твердження намага-
ються переконати суспільство, що, на відміну 
від абортів, евтаназії чи навіть протизаплід-
них засобів, що викликають викидні у перші 
дні після запліднення, сурогатне материнство 
– це лише виношування однією жінкою біо-
логічної дитини інших батьків. І, окрім нез-
ручностей, пов’язаних з вагітністю та дев’яти-
місячним перебуванням дитини у лоні, суро-
гатне материнство жодним чином не впливає 
на організм жінки. 

Однак у 2012 році були оприлюднені ре-
зультати дослідження, яке вказувало, що на-
віть у головному мозку жінок були виявлені 
аномальні для їхнього тіла чоловічі клітини з 
хромосомами XY2 (приблизно 1 на 1000 жі-
ночих). Річ у тім, що вони мали синів, які за-
лишали свій слід в організмі матері.

Дослідження 2015 року не лише підтвер-
дило попередні результати, але й значно роз-
ширило «географію» мандрівок жіночим ор-
ганізмом дитячих клітин. Вони були знайдені 
у легенях (100% всіх репрезентованих вагіт-
них), нирках (84%), печінці (95%) та серці (29%) 
жінок. У деяких випадках дитяча ДНК стано-
вила 20% вільної ДНК у крові вагітних жінок.

І не лише у досить нетривалий після поло-
гів час, але, як свідчать результати досліджен-
ня у центрі вивчення раку Фреда Гатчінсона у 
Сієтлі, їх знайшли у 63% жінок у віці від 32 до 
101 р. , які будь-коли народжували представ-
ників чоловічої статі. При цьому найстаршій 
живій учасниці дослідження на час науково-
го експерименту було 93 роки. У 27% жінок 
їх було знайдено у легенях, 18% –у печінці, а 
17% –у нирках. І цікаво, що вони частіше з’яв-
ляються у тих ділянках жіночого організму, які 
мали ракові пухлини. 

На думку вчених, дитячі клітини мали те-
рапевтичну дію і зміцнювали, а навіть ліку-
вали ушкоджені хворобою органи вагітних 
жінок, адже мали здатність перетворюватися 
на здорову тканину і тим самим збільшували 
шанси на видужання матерів. Науковців зди-
вував випадок жінки, яка поборола рак печін-
ки лише завдяки клітинам, які отримала від 
свого сина 20 роками раніше. Так само вони 
зменшують ризик захворювання на хворобу 
Альцгеймера для жінок. 

У сфері сурогатного материнства спра-
ва складніша, адже клітини дитини абсолют-
но біологічно чужі для жіночого організму, і 
він може сприймати їх за ворожі. Ясно одне: 
дитина, яка протягом дев’яти місяців вагітно-
сті перебуває під серцем жінки, назавжди за-
лишає свій слід у її тілі і стає його частиною.

Міф 2. Сурогатне материнство                    
нікому не завдає шкоди

На думку прихильників сурогатного мате-
ринства, воно належить до абсолютно іншої 
моральної площини, ніж, приміром аборти, 
евтаназія чи узаконення одностатевих відно-
син. Адже немає жодного шкідливого ефекту 
для оточення, лише позитив – коли бездітнім 
парам приносять радість батьківства. А спро-
тив Церков випливає з їхнього неприйняття 
технічного прогресу та розвитку науки.

Проте одним із видів сурогатного материн-
ства є штучне запліднення методом in vitro 
та перенесення ембріона в тіло іншої жінки. 

Це називається повне сурогатне материн-
ство (full aбо gestational surrogacy) на відмі-
ну від традиційного або часткового (traditional 
surrogacy), коли штучним способом в яйцеклі-
тину сурогатної матері вводиться чоловічий 
сперматозоїд, і вона також є біологічною ма-
тір’ю народженої дитини, яку, за домовлені-
стю, після пологів має віддати. Хоча це знач-
но дешевший метод, проте на офіційному рів-
ні законодавством він заборонений у нашій 
країні. У нас дозволено лише повне сурогат-
не материнство.

З огляду на походження біологічного мате-
ріалу для запліднення (сперми та яйцеклітин), 
він може бути гомологічним (від подружньої 
пари) або гетерологічним (від осіб, що не пе-
ребувають у подружньому зв’язку). Зазначи-
мо, що згідно з чинним українським законо-
давством заборонено використовувати яй-
цеклітини так званого «гестаційного кур’єра». 

Утім, як і в проблемі штучного перериван-
ня вагітності, так і тут постає питання про ви-
значення сутності поняття людини та моменту 
появи її на світ. Залишимо осторонь не менш 
важливі релігійний та морально-етичний ас-
пекти та відразу перейдемо до розгляду нау-
кових аргументів.

Візьмемо за основу, що початком людської 
істоти слід вважати з’єднання людських гамет, 
коли утворюється організм зі своїм неповтор-
ним генетичним кодом. Навіть Рада Європи 
у 1998 році ствердила, що з моменту заплід-
нення яйцеклітини «людське життя розвива-
ється у тривалому процесі». Хоча як у науко-
вих, так і в етичних колах досі тривають дис-
кусії про критерії визначення людської особи 
з отриманням її прав (від 14-го дня вагітності 
до появи нервової системи чи миті відчуття 
болю), 96% науковців-біологів визнають, що 
нова людина виникає у момент поєднання чо-
ловічої і жіночої гамет і утворення ембріону.

Під час застосування методів in vitro штуч-
ним методом створюють від декількох до кіль-
кох десятків ембріонів (зазвичай відбирають 
два найкращі ембріони з 6-8 створених, але 
таких циклів штучного запліднення буває де-
кілька), які потім поміщають у кріокамери з 
азотом для подальших спроб або медичних 
експериментів. І достеменно невідомо, скіль-
ки мільйонів людських істот у замороженому 
стані перебуває в різних лабораторіях світу. 

Слід врахувати, що у зв’язку з низькою ефек-
тивністю методу штучного запліднення зазви-
чай в організм жінки імплантують два-три люд-
ські ембріони з надією, що якийсь приживеть-
ся. Проте трапляються випадки, що всі вони 
успішно приживаються. Тоді для продовжен-
ня вагітності проводиться селективний (вибір-
ковий аборт), коли для виживання одного не-
мовляти вбивають вже зачатих людських істот.

Не слід забувати про синдром після «In 
vitro» як у матері, так і в самої дитини. Не кажу-
чи вже про спеціальне вилучення та знищен-
ня тих людських ембріонів, які мають «брак» 
у своєму розвитку. А це становить за деяки-
ми підрахунками від 5 до 10% всіх штучно 
запліднених ембріонів.

По суті, метод in vitro, незалежно від його 
різновиду, має щось із нацистської ідеології, 
коли в ім’я життя одних приносили в жертву 
тисячі життів інших (теж відсталих чи з вада-
ми розвитку). І за часів Гітлера це теж назива-
лося гуманізмом і розвитком прогресу, а ка-
толицьку Церкву, як завжди, звинувачували у 
відсталості та середньовічній ментальності.

Міф 3. Клієнти сурогатних матерів – лише 
бездітні подружжя

Щоб отримати дитину від сурогатної ма-
тері, відповідно до українського законодав-
ства, як іноземець, так і громадянин держави 
мають пред’явити документи про перебуван-
ня в офіційному шлюбі. Це можливо лише у 
випадку подружжя чоловіка і жінки.

Проте, як повідомляють самі репродуктив-
ні клініки, серед їхніх клієнтів постійно зро-
стає кількість одностатевих пар та самотніх 
осіб (синглів), які хочуть дитину. Навіть існу-
ють окремі організації, які надають послуги 
сурогатства винятково для ЛГБТ-спільноти. Там 
навіть вказується, що «багато жінок в захваті 
від можливості стати сурогатною матір’ю для 
гей-пари». Деякі навіть спеціально для цього 
обирають сурогатство, адже хочуть допомог-
ти групі населення, яка найбільше потребує 
власних дітей. Деколи донорами сперми ста-
ють обидва гомосексуальні партнери, що за-
кінчується народженням близнят, які є спорід-
неними братами (одна біологічна мати, різні 
біологічні батьки).

Відомий факт, коли в Чикаго жінка народила 
трійню, і біологічним батьком дівчат-близнят 
був один гомосексуальний партнер, а хлопчи-
ка – інший. З огляду на високі ціни або забо-
рони в деяких розвинутих суспільствах суро-
гатне материнство для гомосексуальних пар 
набуло поширення передусім у країнах Азії. 
Згідно зі статистикою, там кожна друга дити-
на народжена від сурогатної матері саме для 
гомосексуальних або лесбійських пар. 

У 2018 році стався гучний скандал, коли та-
їландка не захотіла віддати народжену нею 
доньку Кармен (яйцеклітину надала інша жін-
ка) замовнику та біологічному батьку Гордо-
ну Лейку, бо від початку не знала, що її буде 
виховувати одностатева пара. Суд країни ви-
ніс рішення на користь пари геїв, яка до того 
вже мала дворічного сина від жительки Ін-
дії, де до заборони комерційного сурогатно-
го материнства для іноземців щороку 25000 
дітей «виготовлялися» на експорт.

Справжньою сенсацією стала історія 61-річ-
ної Целін Еледже, штат Небраска, США. Вона 
стала сурогатною матір’ю для свого сина Метью, 
оскільки він був гомосексуалістом. Внаслідок 
поважного віку вона вже не була в змозі на-
дати свою яйцеклітину, тому для штучного за-
пліднення її надала сестра партнера її сина, а 
він став донором сперми. Після проходжен-
ня гормональної терапії Целін народила ді-
вчинку Уму Луїз. 

У віці 27 років Чапел Купер стала доно-
ром яйцеклітини та сурогатною матір’ю для 
немовляти свого брата-гея, тоді як донором 
сперми став його сексуальний партнер Скотт.

Проте вже нині серед прихильників ген-
дерних концепції лунають заклики якомога 
швидше розробити технологію штучної мат-
ки, щоб необхідність у послугах сурогатних 
жінок відпала сама собою. А поки це не ста-
лося, різноманітні фірми з «торгівлі немовля-
тами» надають свої послуги залежно від ситу-
ації клієнтів та законодавства окремих країн. 

Так, на польському сайті «New Life Poland», 
що є частиною міжнародної групи центрів плід-
ності «New Life Global», які наразі діють у Грузії, 
Україні, Індії, Ізраїлі і Таїланді, вказано, що гете-
росексуальним парам рекомендують скориста-
тися послугами сурогатних жінок та донорів з 
України та Грузії. Для самотніх батьків або гомо-
сексуальних пар – це Мексика, Південно-Західна 

Азія, Кенія та Європа (без конкретної вка-
зівки країни), майбутніх батьків з ВІЛ-ін-
фекцією заохочують звертатися до Мексики.

Проте найцікавіше те, що майбутні батьки, 
які хочуть зрівноважити свою родину вибо-
ром статі, можуть розраховувати як на мекси-
канський, так і на український ринок послуг 
у придбанні дітей. Як бачимо, сурогатне ма-
теринство стало шляхом для ЛГБТ у їхньому 
прагненні усиновлення дітей. Хоча в Україні 
заборонено виношування дитини для одно-
статевих пар, з досвіду корупційних схем у 
нашій країні стає зрозуміло, що за умови до-
статньої кількості коштів немає перешкоди 
для підроблення документів чи знаходжен-
ня шпаринки у вітчизняному законодавстві.
Міф 4. Факт народження від сурогатної матері 

не буде мати жодних психологічних насідків
Акцентуючи на тому, що «гестаційний кур’єр» 

(жінка) не впливає на генетичну будову ди-
тини, яку носить, здається, поза увагою зали-
шають психологічний та емоційний аспекти 
явища сурогатного материнства для всіх без 
винятку задіяних у цьому осіб. Що б там не 
казали, важко повірити, що у сурогатної жін-
ки під час вагітності, а особливо після поло-
гів не виникає почуттів щодо дитини, яку на-
родила, адже весь організм їй каже, що вона 
стала біологічною матір’ю.

Самі психологи репродуктивних центрів 
зазначають, що краще, аби породілля відразу 
переключилася на своїх власних дітей. Щодо 
сімейної пари замовників, то, згідно з дослі-
дженням британських вчених, майже чверть 
потенційних матерів відчувають розчаруван-
ня через те, що хоча вони й отримали дитину, 
проте це не вони її народили. 

Слід врахувати і проблеми в стосунках з 
дружиною у батька-замовника дитини, яко-
му буде важко переключитися на народжену 
дитину та свою власну дружину. Для неї над-
мірна турбота або навіть прості розмови про 
сурогатну матір – це глибока психологічна 
травма. Це все може зашкодити відносинам 
у шлюбі і навіть його зруйнувати. І причину 
розлучення зазвичай вбачають саме у дити-
ні, яка стає головним винуватцем і жертвою.

Щодо народженої дитини, то найнебезпеч-
ніше для неї – дізнатися правду про своє по-
ходження. Виникає відчуття, що батьки просто 
її купили, що  вона – штучний товар на замов-
лення. Дитина завжди буде відчувати певний 
зв’язок з біологічними чи генетичними бать-
ками, яких, залежно від ситуації, може бути до 
п’яти (жінка-донор, чоловік-донор, сурогатна 
мати, пара замовників). Проте загалом пси-
хологічні наслідки сурогатного материнства 
мало вивчені, і досі не відомо, як факт вино-
шування іншою жінкою за гроші вплине на 
емоційний стан немовляти, коли воно виросте.

Міф 5. З народженням дитини іншою жінкою 
не виникне жодних проблем у законодавстві
Дійсно, в українському законодавстві існує 

перевага генетичного материнства над суро-
гатним, адже стверджується, що в момент укла-
дення угоди жінка втрачає право над немов-
лятком на користь пари замовників. Проте ві-
тчизняне законодавство не завжди збігається 
з іноземним, і прикладом може бути, скажімо, 
ситуація з німецьким подружжям, яке запла-
тило українці, щоб та виносила їхню дитину. 
І хоча з українськими документами було все 
гаразд, суд у Вестфалії відмовив їм у праві на-
зиватися батьками дитини, а лише дав дозвіл 
на усиновлення та право бути прийомними 
батьками. Бо, відповідно до німецького за-
конодавства, про материнство стосовно ди-
тини свідчить не генетична спорідненість, а 
факт народження жінкою. 

Варто також пам’ятати, що, відповідно до 
українських юридичних норм, жінка буде по-
рушницею закону на основі заключної угоди, 
якщо з будь-яких причин відмовиться пере-
давати народжене немовля замовникам. На 
основі того, що в українському законодавстві 
немає точно прописаних норм про сурогатне 
материнство, будь-яка писемна угода, навіть 
без дотримання нотаріальних вимог, про по-
слуги жінки для виношення дитини буде вва-
жатися чинною і враховуватиметься україн-
ським судом. 

Отож сурогатне материнство з юридичної 
точки зору і наявних вже прецедентів має чи-
мало підводних каменів і не так прозоре і про-
сте, як здається на перший погляд.

Олексій ПОГОРЄЛОВ.

rodyna.org.ua.
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ДЕ НАСПРАВДІ ЗНАХОДИТЬСЯ ГОРА СИНАЙ?ДЕ НАСПРАВДІ ЗНАХОДИТЬСЯ ГОРА СИНАЙ?

Школярка виграла справу 
проти нового закону під наз-
вою «Інструменти щодо за-
хисту трангендерів», який 
давав обов’язкові інструкції 
для всіх британських шкіл 
щодо захисту прав дітей різ-
них гендерів.

К
омісія, що розробила цей документ,від-
кликала його ще до остаточної ухва-
ли суду через велику ймовірність про-

грашу справи. Зокрема, закон зобов’язував 
британські школи ліквідувати окремі туа-
лети для дівчаток та хлопчиків та подба-
ти про спільні туалети, які б не «дискре-
дитували дітей за ознаками їх гендерної 
ідентичності». 

Закон так само стосувався всіх роздя-
галень, кімнат для гуртожитків, які також 
мусили бути спільними. Інструкції відверто 
порушували права дітей та сімей на конфі-
денційність протилежної статі та змушували 

не тільки ходити до спільних туалетів, але 
й жити дівчаткам та хлопчикам в спільних 
кімнатах. Це стосувалось не тільки шкіл та 
гуртожитків, але й навіть сімей.

Після поразки в суді влада змушена 
відкликати закон, але продовжує наголо-
шувати на тому, що тепер документ на 40 
сторінок носить рекомендаційний харак-
тер, хоча і не має юридичної сили. Бри-
танська школярка обурена такою реакці-
єю влади, яка замість того, щоб вибачитися 
перед школами та визнати свою помил-
ку, продовжує наполягати на правильно-
сті своєї позиції.

Ця справа спричинила великий преце-
дент на всю країну та набула неабиякого 
розголосу. Адже, як правило, всі справи 
проти ЛГБТ програються в судах різних ін-
станцій. Справу вдалось виграти, дякуючи 
злагодженій роботі батьків та вчителів, які 
писали листи та протестували проти ново-
го закону. Багато батьків перейшли на дис-
танційне навчання через побоювання за 
здоров’я своїх дітей, що відмовлялись хо-
дити до шкільних туалетів.

Це дивовижна історія про те, що Бог може 
змінити будь-яке життя, повернувши його на 
180 градусів.
Рональд МакКрей був гомосексуалістом упро-

довж шести років. Хоча він народився у вірую-
чій сім’ї, проте не мав стосунків з Богом. Рока-
ми він жив в омані щодо своєї ідентичності, із 
внутрішньою порожнечею, зламаний як чоло-
вік. Усе змінилося, коли одного разу він почув 
голос: «Я маю для тебе щось значно більше».

«Я
к і багато людей в това-
ристві лесбіянок, геїв, бі-
сексуалів і трансгенде-

рів, я думав, чи може Бог зміни-
ти мене. Точніше, я хотів знати, 
чи може Він – Творець всесві-
ту, Який має владу на землі і на 
небесах, забрати в мене потяг 
до моєї статі. Я молився і про-
сив Бога зробити це, але змін 
не було.

Хоча я виріс у церкві, реаль-
ність мого одностатевого потя-
гу змусила мене засумнівати-
ся у своїй християнській іден-
тичності. Я жив як гей. Секс був 
інструментом, який допомагав 
переконатися в тому, що я чо-
гось вартий. Я надіявся, що знай-
ду любов, здатну задовольнити 
порожнечу, яку весь час відчу-
вав всередині. 

Що може бути краще за життя 

без меж? Життя без жодного мо-
рального судді, який визначає, 
як ти живеш… Це і була свобо-
да, думав я. Це життя, вільне від 
неправильного вибору. Адже тоді 
є свобода любити того, кого я 
хочу і як хочу. Я був своїм бо-
гом і жив за своїми правилами. 

Насправді це була велика 
брехня, світ фантазій для того, 
хто живе так, ніби Бога немає і 
ніби Його Слово не є остаточним 
авторитетом для всього людства

Якось ми з друзями пішли 
в гей-клуб у Балтиморі. Звуча-
ла музика. Я був у своїй стихії. 
І раптом, коли танцював, почув 
голос: «Я маю для тебе щось 
значно більше…»

Я подумав, що, напевно, на-
пився до такого стану, як ніко-
ли раніше. Адже я ніколи не чув 
якісь голоси.

Бог, Творець неба і землі, дав 
мені божественне запрошен-
ня відмовитися від усього, що 
досі мало для мене значення, 
і довіритися Йому. І це справді 
було набагато більше, ніж я міг 
собі уявити.

Він хотів, щоб я зрозумів, 
що отримаю в Ньому набагато 
більше, ніж цей світ міг мені за-
пропонувати. Усе, що мені треба 
було зробити, – це віддати Йому 
своє життя. Але це означало та-
кож, що я мав відмовитися від 
своєї гомосексуальності. 

У глибині душі я не хотів бути 
геєм. Усе ж я не міг уявити, як 
виглядатиме моє життя, якщо я 
відмовлюся від того, що знаю, в 
обмін на те, що я не знаю, і піду 
за Ісусом.

Але я зрозумів, що мене ви-
значають не мої спокуси і пе-
реживання, а те, що Бог гово-
рить про мене у Своєму Слові. 

За час мого слідування за 
Христом моє життя змінилося 
так, як я не міг і уявити. Його 
світло проникло в темряву, в 
якій я колись жив, і вказало мені 
шлях, яким я маю йти. 

Я дякую Богу за те, що моя 
церква не підтвердила мою го-
мосексуальну ідентичність і не 
сказала, що Бог схвалює мій спо-
сіб життя, але назвала гріх грі-
хом. Бо інакше я би пропустив 
все, що Бог мав для мене. Тепер 
я знаю, що Ісус справді Такий, 
Яким Його відкриває Писання. 
І якщо хтось захоче повірити в 
Нього і покоритися Його Слову, 
Він підтвердить, що Він саме Та-
кий, Який Він є».

Сьогодні Рональд живе так, 
як не міг і уявити. У нього є дру-
жина і дитина. А ще він написав 
книжку про те, чи Бог справ-
ді  такий, як про Нього розпо-
відає Біблія. 

Бог.NEWS.

Дослідники  досі спере-
чаються, де саме знахо-
диться гора, на вершині 
якої Бог вручив Мойсеє-
ві кам’яні таблиці з Де-
сятьма заповідями. До-
недавна вважалося, що 
місцезнаходження Синаю 
– південь однойменного 
півострова в Єгипті. Про-
те відкриття археологів 
підтверджують сумнів-
ність цієї версії.

Є
гипетські екскурсоводи давно 
влаштовують екскурсії туристів 
на Синайську гору, однозначно 

пов’язуючи це місце з біблійною іс-
торією. Араби так її і називають – 
Джабал-Муса («гора Мойсея»). Проте 
вчені мають щодо цього свою думку.

Упродовж століть місце розташу-
вання гори Синай на півдні одно-
йменного півострова ніхто не ос-
порював. Однак останніми роками 
про це говорять вже не так впевне-
но. Приводом для сумнівів послужи-
ло дослідження італійського архео-
лога Еммануеле Анаті. 

Ведучи розкопки в ізраїльській 
пустині Негев, він виявив сліди ве-
личезного стародавнього релігійно-
го комплексу з безліччю вівтарів, ри-
туальних кам’яних кіл і колон. І все 
це прикрашали більш ніж 40 тисяч 
малюнків.

«Я уважно вивчив біблійний опис 

виходу євреїв з Єгипту і прийшов до 
висновку, що Мойсей навряд чи по-
вів би народ з дельти Нілу на південь 
Синайського півострова, щоби звідти 
піти на північ в бік Ханаану», – наво-
дить його слова офіційний сайт ар-
хеологічного проекту.

Тому Анаті припустив, що євреї не 
робили такий гак через Синайський 
півострів, а пішли навпростець у пу-
стиню Негев. Там Мойсей і отримав 
скрижалі з Десятьма заповідями. 

Найвища гора в тій місцевості 
– Наг-Карком. Саме тут італійський 
вчений розкопав стародавнє святи-
лище божества одного з семітських 
народів. Знайдені артефакти дату-
ються приблизно 2300-2000 рока-
ми до Р. Х.

«Згідно з єврейською традицією, 

вихід з Єгипту стався приблизно в 
ХІІІ-ХІІ століттях до н. е. Та я припу-
скаю, що це могло бути  дещо рані-
ше», – заявив дослідник.

Одна гора – три назви
До версії італійця багато хто по-

ставився скептично. Деякі фахівці з 
історії стародавнього світу зверта-
ють увагу на невідповідності в його 
висновках. По-перше, знайдене біля 
гори Наг-Карком святилище не уні-
кальне – таких в пустині Негев ви-
явлено біля десятка.

«За теорією Анаті, Мойсей отри-
мав дві кам’яні таблиці з заповідя-
ми приблизно в 2200-2000 рр. до н. 
е. Однак ханаанський алфавіт, на ос-
нові якого сформувався єврейський, 
появився лише близько 1800 року до 

н. е», – говорить американський бі-
блеїст Джеймс Гоффмайєр.

За його словами, головна пробле-
ма в тому, що біблійний Синай – це 
ще і Хорив, і «гора Божа», тому що 
Синай – не єдина назва гори, де Бог 
дав заповіт єврейському  народу.

Біблійна книга Вихід побіжно зга-
дує, що все відбулося в Синайській 
пустині, куди Мойсей привів свій на-
род з Єгипту через Червоне море.

До цієї пустині вони дійшли, як 
свідчить Біблія, за три місяці. Навіть 
за тодішніми мірками це надто дов-
го – за цей час можна було подола-
ти куди більшу відстань. Тому мож-
на припустити, що є ще одна гора.

Аравійський слід
Апостол Павло в Посланні до га-

латів вказує на гору Синай в Ара-
вії. Це місце відповідає нинішньо-
му Єрусалиму.

На думку істориків, він спирався 
на старозаповітний епізод, з якого і 
почалося визволення євреїв з єги-
петського рабства. Мойсей ріс при 
дворі фараона і якось побачив, як 
один з царських наглядачів б’є ра-
ба-єврея. Він вбиває лиходія і вті-
кає в «країну Мідіянську». 

Там Мойсей одружується з дочкою 
місцевого жерця і пасе овець. Але 
якось він веде стадо на гору Хорив 
і бачить неопалиму купину – терно-
вий кущ, який горить і не згорає. Там 
Господь закликає його повернутися 
в Єгипет і вивести народ з рабства.

Біблія називає мідіянітян нащад-
ками сина Кетури, дружини Авраама, 

з якою він побрався після смерті Сар-
ри. Вони селилися на північному за-
ході Аравійського півострова.

Саме в цьому регіоні група ар-
хеологів провела розкопки в по-
шуках якихось зачіпок. І біля гори 
Джабаль-ель-Лауз на території Са-
удівської Аравії вчені знайшли ста-
родавнє кладовище. «Цілком мож-
ливо, що там поховані євреї, яких 
вів Мойсей. З Біблії відомо, що по 
виході з Єгипту вони зайняли землі 
мідіянітян і тривалий час жили біля 
«Божої гори», – припускає керівник 
дослідницької групи Райян Мауро.

Господь сховав це місце
Однак і версію про те, що гора 

Синай розміщена в Аравії, підда-
ють критиці. Скептики звертають 
увагу на кочовий спосіб життя міді-
янітян, тому цілком імовірно, що їх 
поселення займали і частину тери-
торії сучасного Єгипту. 

Окрім того, у часи апостола Павла 
Аравією називали землі, що включа-
ли і Аравійський півострів. Римляни 
виділили його в окрему провінцію – 
Кам’янисту Аравію.

А євреї ставляться до цього пи-
тання цілком спокійно. Ще в дав-
нину в усному переданні говори-
лося, що точне місцезнаходження 
гори невідоме. Тому євреї навіть не 
намагаються знайти її. Для їхнього 
віровчення факт, що місце зустрічі 
Мойсея з Богом сховане, – принци-
повий. Те ж стосується і могили про-
рока, яку дослідники шукають ось уже 
багато століть.

13-річна британська 13-річна британська 
школярка змогла перемогти школярка змогла перемогти 
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Церква «Спасіння Боже»
Неділя: 12:00-14:00 

(Богослужіння)

Четвер: 20:00,

П’ятниця: 21:00

(розбір Біблії)
Субота: 18:00

(молитовне служіння)ЗАПРОШУЄМО 
НА БОГО СЛУ ЖІННЯ 

в Івано-Франківських церквах 
християн віри євангельської:

Адреса: 
вул. вул. МОЧУЛЬСЬКОГО, 1МОЧУЛЬСЬКОГО, 1  

(на Майзлях). 

ЩОНЕДІЛІ – 
о 10 год., 

ЩОСЕРЕДИ – 
молодіжне 
служіння о 19 год. 

Адреса: 
вул. ГАЛИЦЬКА, 203вул. ГАЛИЦЬКА, 203

ЩОНЕДІЛІ –
о 10 год.,

ЩОСЕРЕДИ –

о 19 год.

Християнська церква
«ВІФЕЗДА»

За адресою: 
м. Львів, вул. В. Великого, 4 

Чекаємо вас!

Богослужіння 
відбувається:

Неділя - 11:00
П’ятниця - 18:30

КРИЗА – ЦЕ ЗАВЖДИ ШАНС БОГОСЛУЖІННЯ БОГОСЛУЖІННЯ 
В АВТОМОБІЛІВ АВТОМОБІЛІ

    Щонеділі о 10-й – загальне зібрання 
    Щопонеділка о 19-й – молитва за зцілення
    Щоп'ятниці о 19-й – вивчення Біблії

    Щосуботи о 17-й – молодіжне зібрання

    м. Сколе, вул. Стрийська, 28-а

Церква «Христа Спасителя»

Криза – це завжди 
можливість перевіри-
ти будь-які інституції на 
міцність. Коронавірус, у 
свою чергу, перевірив 
на міцність весь світ.
Коли говорити про цер-

кву, декого з нас каран-
тин спантеличив, а де-
хто почав активно діяти.

З 
початком карантину виникла про-
блема – лікарі повинні працюва-
ти, але доїхати до лікарень ні-

чим! Що вже казати про медсестер, 
нянечок та інших працівників ліка-
рень, без яких якісний процес ліку-
вання та  догляду неможливий. І тоді 
Олександр Третяк з Рівного запро-
понував підвозити лікарів до ліка-
рень на машинах.

Одна з вимог карантину – самоі-
золяція. І коли вся країна залишилася 

вдома, бездомним нікуди було піти. 

Пункти, де вони могли б переночувати, 

не були в змозі прийняти ті кілька ти-

сяч бездомних, які раніше ночували 

на вокзалі. Крім того, їм стало важко 

знайти підробіток, воду, їжу. 
Церкви та низка організацій не за-

лишили бідних напризволяще. Один з 
яскравих прикладів – діяльність цер-

ковно-громадської асоціації «Спіль-

нота Святого Егідія», яка об’єднує 
волонтерів в діяльності «Молодь за 
мир». Вони годували бездомних Ки-

єва ще задовго до карантину, а те-
пер налагодили групи допомоги без-
домним у Києві і щодня годують їх.

Для того, щоб люди могли отриму-

вати духовну поживу, майже всі цер-

кви перейшли в онлайн-режим. Джон 

Піс – американський місіонер, який 

більше 10 років живе та служить в 

Києві, у церкві на Подолі. Коли по-

сольство Америки почало евакую-

вати американців у Штати, він при-

йняв рішення залишитися з церквою 

і перевів служіння в онлайн-режим.

В особливій групі ризику сьо-

годні опинилися літні люди, люди з 

ослабленим імунітетом тощо. Звичай-

ний похід в магазин чи аптеку може 
стати великим ризиком для них. Де-
які церкви почали підтримувати літ-
ніх людей зі своєї громади, а дея-

кі вийшли за межі громади. В Одесі 
благодійний фонд «Добрий самаря-

нин» опікується літніми людьми, за-
куповує їм ліки та привозить додому 

матеріальну допомогу.
А церква «Спасіння» в Полонно-

му через соціальні мережі зібрала 
допомогу, аби в дідуся Івана був дах 

над головою і він міг пройти курс 
лікування: «Не можу описати сво-

єї радості і вдячності, – говорить ді-
дусь зі сльозами на очах. Адже ще 
зовсім недавно він «проживав» під 

відкритим небом, нікому не потрібний.

Окрім цього, багато християн про-

явили милостиню до своїх сусідів та 
ближніх, проте робили це таємно, аби 

ліва рука не знала, що робить права. І 
роботи ще багато – кожен з нас може 
змінити свій куточок світу тими дара-
ми, які дав Бог. Як євреї за часів На-
амана, які відбудовували єрусалим-

ську стіну навпроти свого дому, ми 

можемо нагодувати бездомного біля 

свого дому, допомогти людям похи-

лого віку, підвезти медика до роботи, 

запросити друга в онлайн-церкву… 

Це можливість змінити Україну, по-

чавши зі свого дому.
Дарина РЕБРО.

Під час карантину в Україні та світі абсолютна біль-
шість церков зачинені. За час ізоляції віруючі потро-
ху звиклися з богослужіннями онлайн, і це стало до-
брою перевіркою нашої віри та дисципліни.
Та деякі християни знайшли спосіб збиратися на бого-

служіння, не порушуючи карантин. 

У 
Німеччині католики влаштува-
ли великодню месу на автомо-
білях. У Дюссельдорфі кілька со-

тень християн зібралися на стоянці 
біля місцевого кінотеатру, де рані-
ше проходили «автомобільні сеан-
си». Квитки для в’їзду на територію 
безкоштовні та доступні в інтернеті. 
Їх треба було відсканувати  через ві-
кно автомобіля, яке мало залишати-
ся зачиненим протягом всієї служби. 

Аналогічні служіння відбулися 
на Пасху і в США. У багатьох шта-
тах віряни збиралися в автокіноте-
атрах чи просто на великих стоян-
ках. Автомобілі стали церковними 
лавами, а парковки – місцем збору 
церкви. І хоча неможливо потисну-
ти руку братам і сестрам, проте це 
була нагода безпечно провести бо-
гослужіння наживо. 

Цю ж практику проведення бого-
служінь використали і українські про-
тестанти. Поблизу Луцька на території 
летовища люди могли приїжджати на 
автомобілях на святкове пасхальне 
служіння і тим самим, хоча й у незвич-
ному форматі, бути разом з церквою.

На карантині люди переосмислю-
ють можливості автомобілів. Одні ви-
користовують їх для участі в мітин-
гах, інші, перебуваючи в салоні авто, 
беруть участь у богослужінні. 

У Черкасах автопробіг став спо-
собом донесення Євангелія до всіх, 
хто міг почути. Колона автомобілів 
під лозунгом «Христос воскрес!» про-
їхала містом, привітавши черкащан 
зі святом. Це креативна, а головне – 
безпечна альтернатива традиційній 
ході християн, присвяченій Воскре-
сінню Ісуса, яка проводилася в місті 
14 років поспіль.

Карантин – непростий період, 
що став перевіркою для нашої віри 
і вірності Богу. Але складні часи ви-
магають незвичайних підходів і но-
вих рішень. І хоча далеко не всі мо-
жуть стати учасником богослужіння 
на автомобілі, однак сучасні засо-
би комунікації дають можливість 
чути Слово та перебувати в єдності 
навіть онлайн, адже наші сім’ї – це 
домашні церкви. Ісус сказав: «Бо де 
двоє чи троє в Ім’я Моє зібрані – там 
Я серед них» (Мт. 18:20).

У селі Магдині Овруцького району на Житомирщині 
після лісової пожежі вціліли тільки дві хатини. Меш-
канці села, серед яких і діти, жили у нашвидкуруч ви-
копаних землянках. Не дивно, що гуманітарну допо-
могу з Києва – три будівельні вагончики, інструмен-
ти та будматеріали – зустрічали зі сльозами на очах.

З
ібрали гуманітарний вантаж слу-
жителі нової Київської церкви 
УЦХВЄ «Альфа», до яких приєд-

налися друзі-підприємці та просто 
небайдужі кияни.

Розповідає служитель церкви, ди-
ректор Департаменту соціального слу-
жіння УЦХВЄ В’ячеслав Когут: «Зустрі-
лися з одним братом-підприємцем, 

розговорилися, мовляв, біда у лю-
дей. Він довго не думаючи запро-
сив на своє будівельне підприєм-
ство: «Є вікна, двері, цемент…» Пі-
дійшов ще один забудовник, каже: 
«Я даю укомплектований для житла 
вагончик». Інший: «А я виділю тран-
спорт для розвантаження». Ще один 
пожертвував два вагончики. Хтось 

закупив руберойд, мінвату та інші 
будматеріали. Члени Київської цер-
кви «Філадельфія» зібрали спальні 
мішки, а наші – дитячі іграшки, теплі 
речі та продуктові набори».

Щоб перевезти вантаж, треба було 
найняти фуру, коли ж зідзвонилися 
з господарем компанії-перевізника 
і він дізнався, для чого вантажівка, 
виділив її безкоштовно. Бог налаш-
тував серця й інших людей. Відтак 
уже наступного дня на Житомир-
щину вирушило шість автомобілів.

«Картина – на словах не переда-
ти!.. Нагадує апокаліпсис – все обвуг-
лене, – розповідає В’ячеслав Когут. 

– Поблизу згорілої православної цер-
кви, про яку тепер нагадує тільки об-
вуглений хрест, із землянки вибралися 
дві жінки. Ми встановили перший ва-
гончик, і коли вони зайшли досереди-
ни, то не могли стримати сліз. Ліжка з 
матрацами, подушками й ковдрами… 
Вони не могли повірити, що вже цю 
ніч не будуть спати в сирій землянці.

Люди в Магдині щодня молили-
ся і просили: «Боже, дай нам дах над 
головою». Дехто думав про шифер 
і целофан, а приїхав цілий будино-
чок, хоч і шифер та целофан ми при-
везли також. Мене ж вразило інше. 
Коли команда завершила роботу і 

всі зібралися на молитву, після на-

шого «Амінь» секунд через 30 пі-
шов дощ. І голова Овруцької РДА, 

який увесь цей час був із нами, рап-

том не стримав сліз.
Потім я дізнався від Анатолія 

Кушнірчука, члена церкви ЄХБ, 

який і надихнув нас на цю поїзд-

ку, що вранці того дня він запитав 

голову РДА, чим ще можна допо-

могти. «Дощу би нам!» – відповів 

той. Анатолій сказав: «Повірте, це 

такі люди, що все змонтують, напри-

кінці помоляться, і буде вам дощ».

chve.org.ua.
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